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قطعنامه  قبول  و  جنگ  پایان 
بود تدبیر  و  عقلانیت  بر  مبتنی 

 پست اینستاگرامی رئیس سابق صدا و سیما و صحبت از کاسبان حصر 

ضرغامی خود را برای 
1400 گرم می کند

شماره 772 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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» صمت   « وزیر  ماهه  چهار  فقدان  ابعاد  بررسی 
استان معدن  و  صنعت  خانه  رئیس  زبان  از   

ماندن بی سمت 
»صمت« سازمان   

مدرسه ساز؛ خیر  با  یک  امروز«  »صبح  گفت وگو 

وسعت  به  شعفی 
دانش آموز یک  لبخند 

صاحبکار؛ ذبیح الله  یاد  زنده  نوه  با  گفتگو 

ما مادری  زبان 
ندارد ترجمه  به  نیاز   

شهرهایی  روستا 
مشهد حاشیه  در 
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صالحی: خرابکاری در نطنز توسط آژانس و 
کشورهای عضو محکوم شود 

رئیس سازمان انرژی اتمی در شصت و چهارمین کنفرانس عمومی آژانس با بیان اینکه برجام 
به دلیل خروج غیرقانونی آمریکا، در یک وضعیت شبه بن بست گرفتار شده، حفظ این توافق 

را مسئولیت مشترک همه اعضای جامعه بین المللی خواند.
علی اکبــر صالحی، معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان انرژی اتمی کشــورمان امروز 
)دوشــنبه( طی سخنرانی در شــصت و چهارمین کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی 

اتمی به صورت مجازی، مواضع کشورمان را در خصوص موضوعات مختلف تشریح کرد.
*آژانس با چالش های بسیار جدی روبرو است

انتخاب نوشــت: وی گفت: جهان در حال تحمل شرایط کاملًا جدی و منحصر به فرد ناشی 
از بیماری همه گیر کرونا می باشــد که عملًا بســیاری از مجامع و سازمان ها از جمله آژانس 
را ملزم ســاخته تا روش کار خود را تغییر دهند. با توجه به این موضوع، برای اینجانب مایه 
خرسندی اســت که از طریق آنلاین به شصت و چهارمین نشست کنفرانس عمومی آژانس 

پیوسته ام.
صالحــی افزود: در میان چنیــن محیط تاریک و دردناک منحصر به فــرد که تقریباً تمامی 
اعضای آژانس به طریقی از کرونا رنج کشــیده اند، جامعه جهانی نمی تواند شــاهد پاره شدن 
رشــته دیگری از چند جانبه گرایی، یعنی معماری ســازمان ملل باشــد. پوشیده نیست که 
ســازمان های بین المللی تحت فشارهای سیاسی از جانب برخی کشورها قرار دارند و آژانس 
نیز از این قاعده مســتثنی نیســت. از یک ســو، در این برهه زمانی حساس برای چندجانبه 
گرایی، علت وجودی نظام ســازمان ملل متحد تحت سوال جدی قرار گرفته است و از طرف 
دیگر، آژانس بین المللی انرژی اتمی از زمان تاســیس تاکنون، با چالش های بسیار جدی در 

نوع خود روبرو است.
 رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به قطعنامه پیشنهادی آمریکا برای تمدید محدودیت های 
تســلیحاتی ایران که تصویب نشد، بیان کرد: خرســندم که بگویم جامعه جهانی مرحله اول 
این مصیبت وخیم را با موفقیت پشت سر گذاشت. اعضای شورای امنیت سازمان ملل متحد 
در نیویورک به درســتی نشان داده اند که آنها مایل به مصالحه بر سر این دستاوردها، آن هم 
به دلیل اعمال رویکرد ارعاب از ســوی یک کشور عضو خاص نیستند. 13 عضو از 15 عضو 
شــورای امنیت نه تنها به اتفاق قطعنامه آمریکا درباره تمدید تحریم تسلیحاتی علیه ایران را 
که در تناقض آشــکار با قطعنامه ۲۲31 بود، رد کردند، بلکه همچنین از به رسمیت شناختن 
ایالات متحده به عنوان یک شرکت کننده در برجام برای استفاده از مکانیسم های ویژه این 
توافــق برای بازگرداندن تحریم های خاتمه یافته شــورای امنیت، خودداری کردند. این یک 

سرمایه واقعی است که باید کاملًا حفظ شود.
*آژانس عزم خود را نشــان دهد که بر ســر بی طرفی و حرفه ای گری به خاطر برخی راحت 

طلبی های کوته بینانه مصالحه نمی کند
معاون رئیس جمهور گفت: همچنین، اینجا در وین، آژانس و جمهوری اسلامی ایران حداکثر 
هوشــیاری را در رابطه با منافع بلندمدت خود نشــان دادند؛ با این نگاه که این منافع فقط از 
طریق همکاری متقابلی که از هرگونه نفوذ خارجی به دور باشد، محقق خواهد شد. از این رو، 
آژانس بایســتی در چارچوب تعهدات پادمانی دولت ها ذیل موافقتنامه جامع پادمان و پروتکل 
الحاقی، عزم خود را نشان دهد که بر سر بی طرفی، استقلال و حرفه ای گری به خاطر برخی 

راحت طلبی های کوته بینانه مصالحه نمی کند.
*در سال 2۰۱۹، ۴۳2 بازرسی و ۳۳ دسترسی تکمیلی در ایران انجام شده

 صالحی خاطرنشــان کرد: شــایان توجه اســت بدانید که ایران به تنهایی ۲۲ درصد از کل 
بازرسی های آژانس را در ســطح جهانی دریافت می کند. در سال ۲01۹، ۴3۲ بازرسی و 33 
دسترســی تکمیلی در ایران انجام شده اســت. به علاوه، آژانس همچنین قادر بوده است تا 
فعالیت های راســتی آزمایی خود در ایران را حتی در طول شرایط سخت ناشی از همه گیری 
کرونا ادامه دهد. با این همکاری شــفاف و گسترده، ایران و آژانس توافق کردند که با حسن 
نیت برای حل سه سوال مربوط به پادمان همکاری کنند؛ با این تفاهم که سوال یا درخواست 
دیگری برای دسترسی، بر اساس تجزیه و تحلیل اطلاعات در دسترس آژانس، وجود ندارد.

وی افزود: چنین رویکردهایی که در نیویورک و وین اتخاذ شده اند، روزنه های امیدی در این 
فضای تاریک سیاسی برای چندجانبه گرایی بوده و شایسته توجه واقعی هستند.

*برجام در وضعیت شبه بن بست گرفتار شده
به گزارش فارس، صالحی بیان کرد: در رابطه با وضعیت کنونی برجام، مایلم بگویم در حالی 
که هنوز یک توافق گســترده در بین جامعه جهانی وجود دارد که برجام باید به عنوان یک 
نقطه عطف واقعی در تاریخ چندجانبه گرایی و به عنوان یک دســتاورد مهم دیپلماسی حفظ 
شود، این توافق به دلیل خروج غیرقانونی ایالات متحده از آن، در یک وضعیت شبه بن بست 
گرفتار شــده است. بنابراین، حفظ برجام مســئولیت مشترک کلیه اعضای جامعه بین المللی 
اســت. در این زمینه، مســئولیت اتحادیه اروپا به ویژه سه کشــور اروپایی به عنوان اعضای 
برجام از اهمیت بالایی برخوردار اســت، از جمله اینکه آنها باید تعهدات خود را به طور کامل 
و موثر اجرا کنند. بنابراین، این توافق فقط زمانی حفظ می شــود که مفاد آن به طور متعادل 
توســط همه طرفین درگیر در آن، اجرا شود. در نتیجه، ایران چاره دیگری جز اتخاذ رویکرد 
گام به گام در اجرای بندهای ۲۶ و 3۶ برجام برای بازگرداندن تعادل از دســت رفته توافق، 

نداشته و ندارد.
رئیس ســازمان انرژی اتمی عنوان کرد: جمهوری اسلامی ایران اهمیت بالایی برای ایمنی 
هسته ای قائل اســت. در همین راستا، پیشــرفت هایی در ایجاد یک مرکز ایمنی هسته ای 
پیشــرفته )NSC( حاصل شده است. در حالی که مســئولیت ایمنی و امنیت هسته ای کاملًا 
برعهده کشــورهای عضو اســت، ایران به شدت معتقد اســت که این حوزه ها باید از طریق 

همکاری بین کشورها تقویت شده و ارتقاء یابند.
*خرابکاری در نطنز توســط آژانس و کشــورهای عضو محکوم شــود/واکنش ایران به هر 

تهدیدی
 وی گفت: اخیراً تهدیدهای جدیدی از ســوی طرف های بدخواه توســط ابزارهای سایبری 
و ســایر ابزارهای فناوری، مشــاهده شده اســت. در این رابطه، به انفجار اخیر در تاسیسات 
هســته ای شهید احمدی روشن )نطنز( اشاره می کنم که همانطور که قبلًا هم اعلام شد، در 
اثر خرابکاری بود. این اقدامات خرابکارانه باید توسط آژانس و کشورهای عضو محکوم شود. 
ایــران این حق را دارد تا هر اقدام لازمی را برای محافظت از تاسیســات خود انجام داده، و 
در برابــر هرگونه تهدیدی، واکنش لازم را به طور مقتضی اتخاذ کند. صالحی خاطرنشــان 
کرد: در همین راســتا، جمهوری اســلامی  ایران مصرانه حرکت خود به سمت کاربرد صلح 
آمیز دانش و فناوری هســته ای در زمینه های مختلف از جمله کشاورزی، بهداشت، صنعت، 
و همچنین تداوم تولید برق هســته ای را ادامــه می دهد. در همین جا، ما تاکید می کنیم که 
یکــی از ماموریت های اصلی آژانس »تقویت تبادل علوم و همکاری فنی در مورد اســتفاده 
صلح آمیز از انرژی اتمی« و »تشــویق تبادل و آموزش دانشــمندان و کارشناســان در حوزه 
استفاده صلح آمیز از انرژی اتمی« در بین دولت های عضو می باشد.*آژانس اطلاعات موجود 
در مورد فعالیت های هســته ای پادشاهی عربستان را نیز بی چون و چرا و بی طرفانه بررسی 
کندصالحی عنوان کرد: ماهیت حرفه ای، بی طرفانه و مستقل آژانس تنها در صورتی تضمین 
می شــود که آژانس اطلاعات موجود در مورد فعالیت های هسته ای پادشاهی عربستان را نیز 
بی چون و چرا و بی طرفانه بررسی کند. اگر عربستان سعودی به دنبال یک برنامه هسته ای 
صلح آمیز اســت، بنابراین باید شفاف عمل کند و به بازرسان آژانس اجازه دهد فعالیت هایش 

را راستی آزمایی کنند.
*رژیم صهیونیستی برنامه سلاح های کشتار جمعی خود را کنار بگذارد

وی اضافه کرد: در این زمینه، رژیم اسرائیل که به عضویت NPT در نیامده و به طور مداوم 
و مصرانــه از پایبندی به پادمان های آژانس امتناع ورزیده اســت، نیازمند رویکرد بیطرفانه و 
حرفه ای آژانس می باشــد. این رژیم که منبع اصلی بی ثباتی و ناامنی در منطقه و همچنین 
تهدیدی برای صلح و امنیت بین المللی اســت، باید برنامه ســلاح های کشتار جمعی خود را 
کنار بگذارد و بدون پیش شرط و تاخیر بیشتر، به معاهده عدم اشاعه بپیوندد. نیازی به گفتن 
نیســت که شفاف ســازی در خصوص این فعالیت ها و برنامه های هسته ای، مطمئناً اعتبار و 

حرفه ای بودن آژانس را تقویت می کند.
رئیس ســازمان انرژی اتمی عنوان کرد: جمهوری اسلامی ایران آماده است تا به تلاش ها و 
همکاری خود با دیگران در جامعه بین المللی ادامه دهد تا چندجانبه گرایی و دیپلماسی را به 

مرکز روابط بین الملل بازگرداند.
صالحی در پایان یادآور شد: برای این منظور، راهی جز متحد شدن و پایان دادن به رفتارهای 

مخرب دولت فعلی ایالات متحده، به خاطر منافع همه ما در جامعه بین المللی، وجود ندارد.

پست اینستاگرامی رئیس سابق صدا و سیما و صحبت از کاسبان حصر 

ضرغامی خود را برای 1400 گرم می کند
با  ضرغامی  الله  عــزت 
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انتشار عکسی از دیدار 
علیخانی  قدرت الله  با 
در صفحه اینستاگرام 

خود نوشت:
با شیخ قدرت  »صبحانه 

علیخانی )۲۹/۶/۹۹(
شیخ قدرت، از چهره های 
مشــهور اصــلاح طلب 
عمرش  از  بخشی  است. 
رژیم  زندان هــای  در  را 
ستمشــاهی و بخــش زیــادی را هم در 
انتظامی و  امنیتــی،  مســئولیت های مهم 
نمایندگی مجلس گذرانده اســت. به خاطر 
رفتار مردمــی، لوطی گری و برخی مواضع 
فراجناحی و منصفانه، با اکثر شخصیت های 
سیاســی دو طرف رابطه  خوب و صمیمانه 
دارد و همیــن توانمنــدی، بعضا در جهت 
وفــاق و نزدیکی بین آنان عمل می کند. او 
به کروبی نزدیک تر اســت و طبیعی است 
بیش از دیگر مدعیان در مورد او احســاس 
نگرانی کند. تصویری کــه چند روز پیش 
خبرساز شد، روی پشــت بام منزل ایشان 

است!
اینکه برخی رفتار های خاص کروبی، مقوم 
اهداف »کاسبان حصر« می شود را تاحدی 
قبول داشــت. هر چند امر »حصر« نسبت 
به گذشــته تا حد زیادی منعطف شده، ولی 
هــر دو معتقد بودیم که با اعتمادســازی و 
همکاری بهتر، می توان شرایط کاملا جدید 
و متفاوتــی را تجربه کرد. شــخصا کروبی 
مجلس ششــم و دفاع او از اصول انقلاب 
را خیلی می پســندم و همواره نسبت به آن 
حق شناســی کرده ام، ولی حوادث فتنه 88 
هیچ وقت فراموش شدنی نیست. خاطرات 
مهمــی از تعاملات سیاســیون در دوران 
زنــدان دارد که می تواند به نوبه خود باعث 
تعدیــل برخی رفتار ها شــود. این خاطرات 
را نمی توان رســانه ای کرد، ولــی باید در 
جلسات خصوصی نســبت به آن تذکر داد. 
آقــای علیخانی برایم تعدادی خربزه و یک 
جعبه انگور از قزوین آورده بود. دمش گرم!

کی میگه روحانیون فقط دست بگیر دارند؟! 
این هم یک نمونه خلاف آن!«

رفتارهــای این روزهــای ضرغامی نه تنها 
برای کســی عجیب نیســت بلکــه دقیقا 
همان گونه اســت که از او انتظار می رفت 
و کیســت که نداند او ایــن روزها آرزویی 
جز رسیدن به پاســتور در سر ندارد. بحث 
احتمال نامــزدی وی برای انتخابات 1۴00 

نــه در مقطع کنونــی که خیلــی پیش از 
این ها مطرح شده بود؛ زمانی که او پیش از 
سال88 و در قامت رئیس  صداوسیما گرچه 
یک نیروی اصولگرا به حســاب می آمد اما 
به اصلاح طلبان  نیم نگاهی  ســعی می کرد 
داشته باشــد یا در مقاطع مختلف که سعی 
کرده است خود را نیرویی میانه رو که صرفا 
منافــع ملی برایش مهم اســت جلوه دهد. 
از بســتنی خریدن و به دیــدار احمدی نژاد 
رفتنش بــرای برگرداندن او به پاســتور تا 
جلســات صبحانه ای که با فعالان سیاسی 
از راست ترین تا چپ ترین گرایش ها برگزار 
می کرد. بسیاری باور دارند که ضرغامی در 
ســال های اخیر مترصد آن بوده اســت که 
به زعم خود نوعی آشــتی ملی راه بیندازد؛ 
البته عزت الله ضرغامی در ســال هایی که 
گذشت تغییرات بســیاری کرده است یا به 
این طور نشــان دهد  باور برخی می خواهد 
که تغییر کرده اســت؛ اویی که روزگاری در 
تسخیر ســفارت آمریکا نقش داشت یا در 
زمان ریاســتش بر صداوسیما یکی از افراد 
مورد اعتمــاد محمود احمدی نــژاد قلمداد 

می شد و حتی جشــن پیروزی احمدی نژاد 
در میدان ولیعصر تهران در ســال88 را به 
صورت زنده پخــش می کرد، اکنون علاوه 
بر آنکه منتقد چنین ادبیاتی شــده است که 
حتی به حجت الاسلام صدیقی، امام جمعه 
موقت تهران انتقاد می کند که چرا معترضان 
آبان ماه۹۶ را »آشــغال« خطــاب می کند: 

»آشــغال در مورد معترضین، مشابه خس 
و خاشاک هزینه ساز است. کلام غیردقیق، 
زمینه ساز فهم نادرست و بروز فتنه است. راه 
حل معضــلات فرهنگی-اجتماعی افزایش 

بودجه حوزه های علمیه نیست«.
از زمانی که دوره اش  ضرغامی به خصوص 
در صداوســیما به پایان رسید برای ماندن 
نامــش در عالم سیاســت و احتمالا جلب 
اعتماد همه نیروهای سیاســی ســعی کرد 
کــه تقریبا با همه طیف هــا و از چپ ترین 
تا راســت ترین طیف های سیاســی ارتباط 
بگیرد و در راســتای تحقق چنین سیاستی 
و البته شــاید بــرای ایجاد نوعی آشــتی 
ملی هفته ای یــک روز در دفترش میزبان 
از  مختلفــی  سیاســی  شــخصیت های 
جمله پرویــز فتاح، فرزند مهــدی کروبی، 
ســیدمحمدعلی ابطحی، ابراهیم اصغرزاده، 
مهــرداد بذرپاش، عمادالدین باقی، ســعید 
موسوی، صادق  حدادیان، ســیدنظام الدین 
زیباکلام، محمدعلی زم، حســن عباســی، 
سیدرضا اکرمی و... باشد. در ابتدا بیشتر این 
صبحانه ها سیاسی بود تا جایی که درباره رفع 

حصر با فرزند کروبی هم سخن می گفت تا 
آنکــه او تصمیم گرفت بــا هنرمندان هم 
نشست   و برخاست داشــته باشد به نحوی 
که مسعود کیمیایی، بهروز افخمی، سیروس 
مقدم، محمدرضا شــریفی نیا، ســیدمحمود 
رضوی، سجاد نوروزی، عادل فردوسی پور، 
عمو فیتیله ای ها، رابعه اســکویی و مهدی 
رمضانی مهمــان صبحانه های او شــدند. 

نه تنهــا صبحانه های  عزت الله ضرغامــی 
سیاســی و هدفمندش را هفتــه ای یک بار 
داشت که از ســایر فعالیت ها برای پیشبرد 
هدف انتخاباتی اش در 1۴00 غافل نبود. او 
که دوران مدیریتش در سازمان صداوسیما 
همزمان با ســه دولت ســیدمحمد خاتمی، 
محمــود احمدی نژاد و حســن روحانی بود 
بعد از بازنشســتگی از این ســازمان سعی 
می کند مورد قبول افکار عمومی هم باشد؛ 
از این رو است که در ستایش ابراهیم یزدی 
مــی گوید، به شــورای نگهبــان اعتراض 
می کند، به امام جمعه موقت تهران هشدار 
می  دهد، در مجمــع عمومی حزب اعتدال 
و توســعه شــرکت می کند، از فرهاد شعر 
می خواند، با جوانان ســلفی می گیرد، کانال 
طنز)خمیــازه( را مدیریت می کند و حتی در 
اصولگرایان  برخــی  تند  واکنش های  قبال 
به رپ خوانی اخیــر کویتی پور می گوید که 
او از قطار نظام پیاده نشــده بلکه خود قطار 
نظام اســت. عزت الله ضرغامــی را باتوجه 
به رویکردهای جدیدیش در عالم سیاســت 
می توان یک نیروی میانه رو قلمداد کرد البته 

بــا ذکر این تبصره که او حمایت طیف های 
متنفذی از اصولگرایان را پشــت ســر خود 
دارد؛ او علاوه بر اینکه دوستان صمیمی در 
جبهه ایثارگران و رهپویان انقلاب اسلامی 
دارد، موردتوجه جبهه پایداری نیز هســت. 
از این رو بــا ناکامی زودهنگام در انتخابات 
ریاســت جمهوری ۹۶ از آینده سیاسی اش 
قطع امیــد نکرد و با آنکه در ســال۹۶ در 
نامزدهای نهایی جمنا قرار نگرفت اما هنوز 
امیــد دارد که بتواند نظر قاطبه اصولگرایان 
را جلــب کند و البته او به این روی ســکه 
یعنی اصلاح طلبان هــم نیم نگاهی دارد تا 
درصورتی که اصلاح طلبــان به جمع بندی 
حمایت از یک نامزد میانه رو برســند، گزینه 
نهایی شان شاید او باشد. ضرغامی در یکی 
از اظهارنظرهایش به صورت تلویحی گفته 
اســت که در انتخابات1۴00 حضور خواهم 
داشــت. او در پاســخ به این پرســش که 
آینده  ریاست جمهوری سال  انتخابات  برای 
برنامــه ای دارید یا نه، گفته اســت: »برای 
1۴00 یک مینی بوس آدم در صف هستند؛ 
واقعا کی مــرده کی زنده، خیلــی اتفاقات 
خواهد افتاد. آنچه به من مربوط می شــود، 
اگر نگوییم سرباز نظام، خودم را یک بازیگر 
یا بازیکن روی نیمکت نظام می دانم که اگر 
روزی لازم باشد به داخل زمین بروم و بازی 
کنم. من خــودم را روی نیمکت جمهوری 
اســلامی می دانم. این نیمکت نشینی برای 
هر کاری اســت، من چنیــن جایگاهی را 
برای خودم انتخاب کردم و در هر شــرایط 
و موقعیتــی اقتضــا  کرد یــک خدمتی را 
انجام دهم آمــاده ام... طبیعتا خودم را آماده 
و مهیای این کار می کنم؛ والا روی نیمکت 
اگر با کت و شــلوار بنشینیم و هیچ تمرینی 
هم نکرده باشــیم که فایده ندارد. کسی که 
نمی تواند با کت و شــلوار وارد زمین بازی 
شــود. قاعدتا نشستن روی نیمکت آمادگی 

می خواهد«.
حال با این گزاره شاید بتوان تمام فرضیات 
و تحلیل های ذکر شده را نزدیک به واقعیت 
دانســت که ضرغامی سال هاســت خود را 

برای ریاست جمهوری آماده می کند.

سوژه

عزت الله ضرغامی را باتوجه به رویکردهای جدیدیش در عالم سیاست 
می توان یک نیروی میانه رو قلمداد کرد البته با ذکر این تبصره که او حمایت 
طیف های متنفذی از اصولگرایان را پشت سر خود دارد؛ او علاوه بر اینکه 

دوستان صمیمی در جبهه ایثارگران و رهپویان انقلاب اسلامی دارد، 
موردتوجه جبهه پایداری نیز هست

,,

ماجرای تحویل خودروی دنا پلاس به نمایندگان چیست؟

ماهیانه ۸ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان اقساط
سوتیتر: حجت الاسلام لواسانی: یکی از نمایندگان محترم 
توضیح دادند که قیمت #دنا_پلاس تحویلی به نمایندگان 
30۲ میلیون است که 3 ســاله از حقوق آنان کم می شود 
یعنی حدوداً ماهی 8 میلیون و ســیصد هزار تومان. اشتباه 
نکردم؟ نمایندگان ماهیانه چقدر می گیرند؟ خب میخواستید 

ماشین بدهید چرا پژو پارس یا تیبا ندادید؟
امام جمعه لواسان در حســاب کاربری خود در توئیتر خبر 
داد که به هر نماینــده مجلس یک خودروی دنا به قیمت 
کارخانــه داده اند و قرار اســت پول آن ماهانه از حســاب 

نمایندگان کسر شود.
حجت الاســلام سید ســعید لواسانی نوشــت: »یکی از 
نمایندگان محترم توضیح دادنــد که قیمت #دنا_پلاس 
تحویلی به نمایندگان 30۲ میلیون اســت که 3 ســاله از 
حقوق آنان کم می شــود یعنی حــدوداً ماهی 8 میلیون و 
سیصد هزار تومان. اشتباه نکردم؟ نمایندگان ماهیانه چقدر 
می گیرند؟ خب میخواستید ماشین بدهید چرا پژو پارس یا 

تیبا ندادید؟«
او در متن دیگری در حســاب توئیتری خود نوشت: »واقعاً 
غیرقابل پذیرش اســت، اینکه چرا ماشــین ایرانی اینهمه 
گران اســت؟ بماند. اما اینکــه #نمایندگان_مجلس دنا 
پلاس را قســطی گرفتند، یعنی چه؟ آیا معنایش تضمین 
تخلفات خودروسازان و چراغ ســبز برای سرکیسه کردن 
مردم نیســت؟ شــفافیت و پاسخگویی چه شــد؟ منتظر 
روشــن گری نمایندگان انقلابی  هستیم!«همچنین روزنامه 
اصولگرای فرهیختگان نیز در این ارتباط نوشــته است: در 
چند روز گذشــته تعدادی خودرو توســط مجلس به برخی 

نمایندگان متقاضی تحویل داده شده است.

ماجرا از این قرار است که در ابتدای شروع مجلس، فرمی 
برای خودرو به نمایندگان داده شده تا نوع استفاده از خودرو 

را انتخاب کنند که سه گزینه داشت:
 1. اســتفاده از خودروی مجلس با راننده، که در اینصورت، 
هزینه ها حســب میزان کاربرد و طبق تعرفه )ساعتی 30 
هــزار و روزانه 500 هزار تومان( از دریافتی ماهانه نماینده 

کسر می شود.
۲. تحویل امانی خودروی صفر )پارس( به نماینده و عودت 
آن به مجلس در پایان نمایندگی، که در اینصورت پرداخت 
مبلــغ مربوط به حمل و نقل )حــدود 5 میلیون(، از هزینه 

های دفتری ماهانه حذف می شود.
 3. فروش اقســاطی یک خودروی صفر به نماینده )دنا یا 
پارس( که قســط آن از دریافتی ماهانه کسر شود. )قیمت 
تحویل این خودرو به نماینده، 30۲ میلیون تومان و اقساط 
آن 3 ســاله اســت. ســند آن هم حداقل تا یک سال بنام 

مجلس است و امکان فروش به غیر ندارد.(
تاکنون فقط یک نماینده مجلس گفته که گزینه ســوم را 
انتخاب کرده؛ بد نیست سایر نمایندگان نیز توضیح شفافی 
در اینبــاره به افکار عمومی ارائه دهنــد که کدام گزینه را 

انتخاب کرده اند؟
خودروی معمولی تری به نمایندگان می دادند

در همین رابطه یک عضو هیات رییســه مجلس شــورای 
اســلامی گفت که بهتر بود به جــای خودروی دنا پلاس 
اتومات که بــه برخی نمایندگان متقاضی تحویل شــده، 
خودروی معمولی تری به آن ها داده می شــد و مالکیت آن 

نیز در اختیار مجلس شورای اسلامی بود.
حسینعلی حاجی دلیگانی با اشاره به برخی انتقادات نسبت 

به تحویل خــودروی دنا پلاس اتومات بــه نمایندگان به 
صورت اقســاط اظهار کرد: من خودم در دوره نهم، دهم و 
یازدهم خودرو نگرفتــم و تقاضای خودرو هم نکردم بلکه 
از خودروی شــخصی ام که یک ال ۹0 مدل سال ۹0 بود 
استفاده می کنم و در رفت و آمد از به شهرستان  نیز از یک 

خودروی اسنپی مشخص استفاده می کنم.
وی ادامــه داد: بــه نظر من تحویل خــودروی دنا پلاس 
اتومات به نمایندگان متقاضی مناســب نبود؛ باید خودروی 
معمولی تری به نمایندگان داده می شــد؛ نوع خودرو نباید 
به گونه ای باشــد که هزینه بالایی داشته باشد؛ البته باید 
پاسخگوی میزان رفت و آمدها در جاده ها هم باشد.  بهتر 
بود مالکیت اش با مجلس شــورای اســلامی باشد؛ مثل 
وزیــری که چندین خــودرو در دفتــرش دارد و متعلق به 
بیت المال است بهتر بود این خودرو هم متعلق به بیت المال 
بود و روزی کــه فرد دیگر نماینده نیســت آن را تحویل 

می داد.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: این که مجلس چه نوع خودرویی برای نمایندگان تهیه 
کند قابل تامل است؛ باید خودرویی مطابق با شئونات باشد 
و به نحوی حداقل کارهای نماینده انجام شــود. از سوی 
دیگر اگر کســی یکی دو دوره نماینده شد نباید حتما این 
را حق بداند که هر بار خودرو بگیرد. در خصوص خانه هم 
همین طور اســت؛ نمایندگانی که در تهران خانه و امکان 
اســکان در حد شــئونات دارند نباید این را حق بدانند که 
حتما هزینه منزل نیز دریافت کنند؛ کسانی هم هستند که 
در دوره های قبلی خودرو گرفتنــد و می توانند از آن هنوز 
استفاده کنند؛ کما این که برخی همکاران همین طور هستند 

و شــاید خیلی نیاز نباشد مجددا خودرو دریافت کنند که در 
این صورت تعداد خودروها پایین می آید.

این عضو هیات رییســه مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگــری از اظهــارات اش با بیان این کــه قانون مدیریت 
خدمات کشــوری جایگاه نماینده را مطابق با جایگاه وزیر 
می داند، اضافه کرد: طبیعتــا نماینده برای انجام امورات و 
وظیفــه نمایندگی اش نیاز به خــودرو دارد کما این که هر 
کــدام از وزرا هم خودرویی را از طرف وزارتخانه در اختیار 
می گیرند و استفاده می کنند و تعداد، مدل، نوع و هزینه ای 
که برای خودرو و رانندگان یا کســانی کــه در کنار وزیر 
هســتند صورت می گیرد، قابل توجه است. همچنان که در 
دفاتر و ستاد وزیر نیز حداقل 30 نفر از رییس حوزه دفتر تا 

دبیرخانه شاغل هستند.
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به نظر 
می رســد استفاده وزرا از امکانات بیش از حد نیازشان است 
و در آنجا در میزان استفاده از بیت المال اصراف می شود از 
ســویی نماینده هم برای انجام امورات اش حداقل هایی را 
نیاز دارد و مجلس شورای اســلامی هم باید راهکارهایی 
داشــته باشد. البته شاید در ذهن مردم نمایندگان به جهت 
ارتبــاط مردمی که دارند باید امکانــات کمتری از وزرا در 
اختیار بگیرند بــه هرحال نماینــدگان نمی توانند با مردم 
ارتباط نداشته باشند و جواب تلفن مردم را ندهند در حالی 
کــه وزرا این حریم را به راحتی بــرای خود قائلند و حتی 
به تلفن نمایندگان هم جواب نمی دهند. این نوع نگرشــی 
در جامعه اســت که هر کســی که جواب تلفن ندهد و در 
دسترس نباشد، آن را نشانه جایگاه بالاتر و کلاس آن فرد 

می دانند، اما در مورد نمایندگان این طور نیست.
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بانک ها به مصوبه افزایش تسهیلات مسکن 
عمل کنند

معاون اول رئیس جمهور گفت: ان شــا الله بتوانیم برای دیگر اقشــار جامعه که با این قیمت ها 
امکان خرید مســکن ندارند راهــکاری پیدا کنیم.به گزارش اقتصادآنلاین، اســحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور در جلســه ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که ظهر امروز برگزار شد، 
گفت: همانطوری که بانک مســکن بر اســاس مصوبه شــورای پول و اعتبار به افزایش سقف 
تســهیلات عمل کرد و از ســی میلیون به چهل میلیون افزایش داده انــد بقیه بانک هایی که 
مســئولیت دارند نیز مصوبه امروز به آنها هم ابلاغ می شود.وی ادامه داد: بخش مسکن همیشه 
یک موضوع مهم اقتصاد مقاومتی اســت. بخش مســکن وقتی راه بیفتد یک بخش عمده ای از 
اقتصاد کشــور را به همراه خود فعال می کند.جهانگیری با اشــاره به مسکن ارزان قیمت برای 
اقشــار جامعه، اظهار داشت: خوشبختانه گزارشی که امروز آقای وزیر و معاونینشان را دادند حتما 
این طرح ها تا آخر ســال ۹۹ تکمیل شود.معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: وزارت مسکن 
حتما باید یک آســیب شناســی دقیقی انجام دهد. ما برای طبقات ضعیف، باید مکانیزم اصلاح 
شده مسکن مهر حتما برای تعداد افرادی که نیاز به مسکن دارند و با روش های دیگر و به این 
ســادگی نمی توانند صاحب مسکن شوند روشــی را پیدا کنیم.وی با اشاره به گزارشات دستگاه 
های مختلف در این جلســه گفت: طرح مســکن محرومان هم خوب است که در کنار این طرح 
می تواند کمک کند. ان شــا الله بتوانیم برای دیگر اقشار جامعه که با این قیمت ها امکان خرید 

مسکن ندارند راهکاری پیدا کنیم.

قمار سکه روی طلا و دلار
دو روز گذشــته احتیاط در بازار سکه بالا رفت و به تدریج فروش ها بیشتر شد. امروز هم با وجود 
افزایش نســبی قیمت دلار، سکه همچنان نظاره گر است و حرکت افزایشی را آغاز نکرده است. 
به نظر می آید سکه بازان به افزایش قیمت طلای جهانی و رسیدن نرخ ارز مورد انتظارشان، امید 
بسته اند.به گزارش اقتصادنیوز، روزگذشــته اونس طلا با نوسان پایین و در محدوده 1۹50 دلار 
درجا می زند. اما دلار کانال ۲7,۴00 تومان را نیز به خود دید. با اینحال، معامله گران ســکه هنوز 
سردرگم هستنند. سکه در قیمت 13 میلیون و ۲50 هزار تومان، بیش از 700 هزار تومان حباب 
دارد. سکه فردایی، روزگذشته روندی کاهشی را طی کرد و به میانه کانال 13 میلیون و 100 هزار 
تومان نیز رســید. ۲ نگاه در طرفداران سکه وجود دارد؛ نخست آنکه آنها امید زیادی به بازگشت 
طلا به بالای سطح ۲ هزار دلار دارند. از نظر آنها ریسک های موجود در اقتصاد جهان همچنان 
پابرجاست و طلا در کوتاه مدت بار دیگر رنگ هزاره سوم را می بیند. با اینحال، آنها احتمال کشف 
واکسن برای کرونا را نادیده می گیرند یا حداقل جدی تلقی نمی کنند. چرا که اگر واکسن به شکل 
عمومی توزیع شود، مهمترین ریسک سیاسی از خانه امن سرمایه ها می گریزد. نگاه دوم این است 
که اگر هم طلا طبق پیش بینی سکه بازان حرکت نکرد، از طریق تحریک انتظارات، دلار داخلی 
خود را به ســطح مدنظر سکه می رساند. اگر ســکه بخواهد در ارقام فعلی تثبیت شود، نرخ دلار 
باید تا ۲۹ هزار تومان بالا بکشــد. این ریسک در حالی انجام می شود، که اگر اتفاقات بین المللی 
باب میل بازار ارز نباشــد، افول انتظارات و ریزش نرخ ارز از احتمال بالایی برخوردار خواهد بود. 
با اینحال ســکه بازان احتمال وقوع گشایش در دیپلماسی خارجی را هم کم می دانند. با تمام این 
تفاســیر، اگر سکه بالای 13 میلیون تومان تثبیت شود، احتمال رشد حبابی منتفی نیست و سایر 
بازارها به تدریج با این فلز گران بها هماهنگ خواهند شد. کمااینکه امروز سکه در محدوده قیمتی 

ثابت ماند و حتی روندی کاهشی را استارت زد، تا دلار کمی خود را بالا بکشد.

خبر

بررسی ابعاد فقدان چهار ماهه وزیر » صمت » از زبان رئیس خانه صنعت و معدن استان

بی سمت ماندن سازمان »صمت«
 13۴ روز پیش یعنی ۲۲ اردیبهشت ماه 
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ســال جاری وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در نامه ای به رئیس جمهور 
از سمت خود استعفا داد واکنون این 
سازمان با سرپرست اداره می شود که 
این موضــوع می تواند پیامدهای منفی 
برای  زیــادی  وصنعتــی  اقتصــادی 
کشوردرپی داشته باشد. خبر هاحاکی از 
آن اســت که ظاهــراً اختلاف محمود 
واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور با رضا 
رحمانی دلیل اصلی این استعفا بود؛ زیرا 
او و حســن روحانی به طور جدی پیگیر موضوع تشــکیل 
وزارت بازرگانی بودند و رضا رحمانی را موظف به انجام این 
مأموریت کردند اما لایحه تشکیل وزارت بازرگانی درمجلس 
رأی نیاورد؛ بنابراین رضا رحمانی در انجام مأموریت محوله 
شکست خورد وناچاربه استعفا شد.به گزارش روزنامه )) صبح 
امــروز (( اقتصاددانان از گفتگو در این زمینه امتناع کرده و 

اظهــار دارند که این وزارت خانه با سرپرســت در حال اداره 
شــدن است و وقتی گزینه های پیشــنهادی برای بر عهده 
گرفتن این ســمت موردتایید نمایندگان مجلس نیستند و 
ازطرفی مدیران تمایلی به پذیرش این مسولیت ندارند حرفی 
برای گفتن باقی نمی ماند و صحبت ها و نظرات کارشناسان 
در این بــاره بی نتیجه خواهدماند و دولــت و مجلس خود 
تصمیم گیرنده هستند.بخش صنعت، معدن و تجارت ایران 
وظایف فروانی بر عهده دارد و بیشــترین ســهم اقتصادی 
کشوررا دارا است که ارتباط گسترده ای با بخش های مختلف 
ماننــد حوزه پولی و بانکی، بورس، تولید، توزیع، اشــتغال، 
واردات، صادرات، ارتباط بین مصرف کننده و تولید کننده و 
بســیاری بخش های دیگردارد.رئیس خانه صنعت، معدن و 
تجارت استان خراسان رضوی در خصوص طبعات فقدان ۴ 
ماهه وزیراین سازمان  می گوید: یک روستا نمی تواند 10 روز 
بدون کدخــدا بماند حال یکی از مهم ترین وزارت خانه های 
اقتصادی کشور چندین ماه است که بدون وزیر اداره می شود 
که نتیجه آن به وجود آمــدن قیمت های این چنینی برای 

خودرو،ارز،طــلا، مــواد غذایی و... اســت، زیرا کســی در 
وزارت خانه نیست تا تصمیم گیری کند.

وزارت صمت مدیری فداکار می خواهد
ســید حســن حســینی در گفتگو با )) صبح امروز (( در 
خصوص عــدم تمایل مدیران به پذیرش این ســمت با 
بیان اینکه )) امروز نه مدیران اســتانی احساس مسولیت 
می کنند ونه مدیران وزارت خانه که نتیجه آن مشــکلات 
اقتصادی به وجودآمده و مشکلات مردم برای امرار معاش 
است ((  اظهار می کند:  زمان زیادی تا پایان دولت یازدهم 
باقی نمانده است و مدیران دراین مدت  کوتاه نمی توانند کار 
خاصی انجام دهند زیــرا وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مسولیت سنگینی است به همین دلیل عاقلانه می دانند تا 
چنین مســولیتی را نپذیرند، همچنین این سازمان دراین 
مدت به قدری تخریب شده  وشرایط آن نا مناسب است که 
هرانســان عاقلی برای به عهده گرفتن امورآن می ترسد و 
فقط افراد فداکار می توانند دراین اوضاع بار آن را به دوش 

بکشند.

سیاست های رئیس بانک مرکزی مانع اقدامات 
سازمان صمت

وی با ابراز اینکه )) وزارت صمت به تنهایی نمی تواند کاری 
انجام دهد (( تصریح می کند: این سازمان برای انجام امور 
خود باید با چند دستگاه دیگر مانند بانک مرکزی هماهنگ 
باشد اما این بانک نیز ساز خود را می زند و با سیاست هایی 
که آقای همتی دارد همکاری با وی بســیار سخت است 
زیرا از روزی که ایشان به مدیریت بانک مرکزی منصوب 
شــده  دائم به مردم می گوید  )) ارز نخرید زیرا حباب دارد 
و ما این حبــاب را از بین خواهیم برد ((؛ اما اکنون قیمت 
ارز از سه هزار تومان در آن زمان به ۲7هزار تومان رسیده 
است و ایشــان کماکان صحبت های دو سال قبل خود را 

تکرار می کند.
حسینی با ذکر اینکه )) خط فقر در کشور ما ۶ میلیون تومان 
است (( خاطرنشــان می کند:  مردم کشورما بسیار صبور 
هســتند اما روزی صبر آنان لبریز می شود زیرا نمی توان با 

این شرایط اقتصادی زندگی کرد. 

TELEGRAM.ME/Sobh_Emrooz @Sobh_Emrooz
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ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی به چه 
مشکلاتی همراه است؟

ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی موکول به اجازه مخصوص از طرف دولت است که 
این اجازه پروانه زناشویی نامیده می شود مقام صالح برای صدور پروانه زناشویی وزارت 
کشــور اســت. به گزارش »صبح امروز« به نقل از فرارو، به موجب ماده 10۶0 قانون 
مدنــی ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی موکول به اجازه مخصوص دولت اســت 
این اجازه در اصطلاح تحت عنوان پروانه زناشــویی شناخته می شود؛ بنابراین ازدواج 
زنان ایرانی با مردان خارجی از ســوی قانون گذار منع نگردیده است، ولی قانون گذار 
محدودیت ها و تشــریفاتی را در این خصوص مقرر کرده است. لازم به ذکر است که 
ازدواج زنان مســلمان ایرانی با مردان غیر مسلمان به لحاظ قانونی غیرممکن است و 
در این خصوص مقتضی اســت مرد خارجی قبل از ازدواج به دین مبین اسلام مشرف 
گــردد. ازدواج زنان ایرانی و مردان خارجــی در موضوعاتی نظیر تابعیت زن و تابعیت 
فرزندان حاصل از این ازدواج نیز موثر اســت در ادامه با ما همراه باشــید تا به بررسی 

ابعاد حقوقی این ازدواج بپردازیم.
بررسی شرایط کلی ازدواج زن ایرانی با مرد خارجی

قانــون مدنی به موجب ماده 10۶0 قانون مدنی اجازه ازدواج زن ایرانی با مرد خارجی 
را صادر کرده اســت به موجب ماده فوق ازدواج زن ایرانی با تبعه خارجی در مواردی 
هم که مانع قانونی ندارد موکول به اجازه مخصوص از طرف دولت است. اما این مانع 

قانونی چیست و آن اجازه مخصوص از طرف دولت چگونه به دست می آید؟
مانع قانونی در این ماده شامل چند مورد به شرح ذیل است:

1- شرایط عمومی صحت عقد ازدواج )مثل قصد و رضایت طرفین( وجود داشته باشد.
۲- موانع شــرعی مثل قرابت )خویشــاوندی( و کفر )به معنی مسلمان نبودن مرد در 

ازدواج با زن مسلمان( وجود نداشته باشد.
3- مرد خارجی باید از طرق قانونی و با مجوز به کشــور ورود کرده و در آن اســتقرار 

داشته باشد.
همان طور که گفتیم ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی موکول به اجازه مخصوص از 
طرف دولت است که این اجازه پروانه زناشویی نامیده می شود مقام صالح برای صدور 
پروانه زناشویی وزارت کشور است در همین راستا و به موجب آیین نامه زناشویی زنان 
ایرانی با اتباع غیر ایرانی صدور چنین مجوزی مســتلزم تقدیم مدارک ذیل به وزارت 
کشــور و در صورتی که زوجین هر دو مقیم خارج باشــند مدارک باید به سفارت و یا 
کنســولگری ایران در کشور محل اقامت آنان ارائه گردد. در فرض اخیر صدور پروانه 

ازدواج پس از تأیید مدارک از سوی وزارت کشور توسط سفارت امکان پذیر است.
مدارک مورد نیاز به شرح ذیل است:

1- ارائه تقاضانامه از سوی زن و مرد متقاضی ازدواج برای صدور پروانه؛ این تقاضانامه 
باید براساس نمونه فرم استانداردی باشد که در وزارت کشور در دسترس است.

۲- گواهینامه ای از کشــور متبوع شوهر مبنی بر اینکه چنین ازدواجی از سوی کشور 
متبوع شوهر به رسمیت شناخته خواهد شد و ازدواج مرد بر اساس قوانین بلامانع است. 
چنانچه اخذ گواهینامه برای مرد ممکن نباشد تنها با رضایت زن وزارت کشور می تواند 

پروانه زناشویی را بدون این گواهینامه صادر نماید.
3- گواهی یا استشــهاد تشــرف مرد به دین اســلام چنانچه زن مسلمان و مرد غیر 

مسلمان باشد.
۴- در صورت مطالبه زن، گواهی تأیید شــده مراجع رسمی کشور متبوع و یا مأموران 

کنسولی، مبنی بر تجرد یا تأهل مرد خارجی
5- در صــورت تقاضای زن، گواهی تأیید شــده مراجع فوق الذکر در خصوص فقدان 
سوء پیشینه کیفری و چنانچه مرد مقیم ایران باشد گواهی عدم سوء پیشینه از مراجع 

رسمی ایران
۶- در صورت مطالبه زن، گواهی تأیید شده مبنی بر استطاعت و تمکن مالی مرد

7- تعهدنامه ثبت شــده مرد مبنی بر اینکه در صــورت طلاق، ترک و یا بد رفتاری، 
کلیه هزینه ها و حقوقی که زن و اولاد مشــترک نسبت به وی پیدا می کند از سوی او 

پرداخت خواهد شد.
8- به تشخیص وزارت کشــور در موارد مقتضی تضمینی از مرد خارجی برای حسن 
رفتار و انجام تکالیف و تعهدات مالی زوج در قبال زن و اولاد مشــترک در طول دوره 
زناشویی و در صورت طلاق برای هزینه مراجعت زن از کشور بیگانه به محل سکونت 

در ایران از وی اخذ خواهد شد.
لازم به ذکر اســت چنانچه ازدواج بین زن ایرانی و مرد خارجی بدون تشــرف وی به 
دین اسلام محقق گردد چنین ازدواجی در ایران قابل استناد نیست؛ بنابراین زن برای 
مطالبه حقوق خود نمی تواند دادگاه های ایران را به عنوان مرجع حل و فصل اختلاف 

برگزیند.

باغ وحش مشهد بازگشایی شد
مالک باغ وحش وکیل آباد مشــهد با اشاره به بازگشایی مجدد این مکان گفت: درحال 
حاضر، مشــکل آب شــهری باغ وحش حل شــده و درب  باغ وحش مشــهد به روی 
بازدیدکنندگان باز اســت.به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، مهدی رستمی 
در رابطه با بازگشــایی مجدد باغ وحش وکیل آباد، اظهار کــرد: باغ وحش وکیل آباد از 
ابتدای کار خود مشــکل لوله کشی آب شهری داشت. به دستور مقام دادستانی قرار بر 
این شــد، زمانی که لوله کشی در باغ وحش انجام شــود، بازگشایی باغ وحش صورت 
بگیرد. اخیرا به دستور دادستانی و فرمانداری مشهد، لوله کشی آب شهری در باغ وحش 
وکیل آباد انجام شــد. وی افزود: درحال حاضر، مشکل آب شهری باغ وحش حل شده 
و درب  باغ وحش مشــهد به روی بازدیدکنندگان باز است. از ابتدای کار، باغ وحش آب 
شرب شهری نداشــت و با تانکر، آب را به این مکان می آوردند. از هفته گذشته درب 
باغ وحش وکیل آباد به روی بازدیدکنندگان باز شــده اســت. به گفته مالک باغ وحش 
مشــهد باتوجه به شیوع ویروس کرونا، باغ وحش و جایگاه های بازدیدکنندگان به طور 
مرتب ضدعفونی می شــود. همچنین درب باغ وحش همه روزه از ساعت 8 صبح الی 

غروب آفتاب به روی علاقه مندان باز است. 

توزیع واکسن به قیمت مصوب دولتی
رئیس سازمان غذا و دارو گفت: در فاز اول قرار است واکسن آنفلوانزا با توجه به اینکه 

با ارز ۴,۲00 تومان وارد شده است به قیمت مصوب دولتی عرضه شود.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از مهر، محمدرضا شانه ساز در حاشیه مراسم رونمایی 
از ســامانه نظارت و بازرســی آنلاین بر کالاهای سلامت محور اظهار کرد: با توجه به 
سامانه ای که داروخانه ها به آن دسترسی دارند توزیع واکسن آنفلوانزا صورت می گیرد. 
افــراد در مراجعه به داروخانه ها باید کد ملی خود را به همراه کارت ملی برای دریافت 

واکسن ثبت کنند.
به گفته وی در فاز اول قرار اســت این واکســن در اختیار گروه های پرخطر همچون 
مادران باردار، بیماران خاص، کودکان زیر پنج ســال و سالمندان بالای ۶5 سال قرار 

بگیرد.
شانه ساز در خصوص اینکه گفته می شود واکسن آنفلوانزا هنوز وارد کشور نشده، تاکید 
کرد: اصــلًا چنین چیزی صحت ندارد و بخش اول واکســن برای گروه های پرخطر 
وارد شــده و ظرف امروز و فردا از طریق معاونت بهداشــت وزارت بهداشت در اختیار 
خانه های بهداشــت قرار می گیرد تا برای مادران باردار و کودکان زیر 5 ســال تزریق 

شود.
رئیس ســازمان غذا و دارو در ارتباط با قیمت واکســن آنفلوانزا نیز گفت: فعلًا در فاز 
اول قرار است واکسن آنفلوانزا با توجه به اینکه با ارز ۴,۲00 تومان وارد شده است به 

قیمت مصوب دولتی عرضه شود.

اخبار کرونایی

گفت وگو »صبح امروز« یک با خیر مدرسه ساز؛

شعفی به وسعت لبخند یک دانش آموز
محمدعلی علی نــژاد/ از کلام تا رفتارش، از 
حرف تا عملش، از تدریس تا مدرسه ســازی، 
مهربان و آموزنده اســت ماننــد معلمی که 
می خواهــد دانش آمــوزش را درس دهد. از 
ســال 1350 تاکنون هنوز هم مشق معلمی 
می دهد، او اولین مدرســه را که همســرش 
خیر آن بود در ســال 13۹۶ بهره برداری کرد 
و همانجا بود که تصمیم گرفت مدرســه ای 
بــه نام مادرش بســازد یک ســال بعد این 
مدرسه نیز به سرانجام رسید. گفت وگو با خیر 
هاشمی  محمودی  سیدابراهیم  مدرسه سازی 

را می خوانید.
 از هفت ســالگی پدرم مرحوم شد و زندگی 
ســاده ای داشــتیم و به لطف خــدا با مادرم 
زندگی می کردیــم. مادرم بــرای تربیت ما 
بســیار تقید داشت و همیشه مراقبت می کرد 

که زمان ما به بیکاری و بطالت نگذرد.
دانشجوی دانشکده ادبیات دانشگاه فردوسی 
مشــهد در رشــته جغرافیای اقتصادی بودم 
که با دختر عمویــم ازدواج کردم. او خانه دار 
بود، در آن ســال ها در قوچان در دانشســرا 
تدریس می کــردم، اما با نزدیک شــدن به 
دوران انقلاب با توجه به این که در تظاهرات 
شرکت داشتم برخی افراد مشکلاتی برایم به 
وجود آوردند که ناچار ســال 1358 از قوچان 
به مشهد آمدم و در مرکز تربیت معلم مشهد 

تا زمان بازنشستگی تدریس کردم.
همسرشما هم خیر مدرسه ساز هستند، چطور 

شد که وارد این وادی شدند؟
 او مومن و دارای اعتقادات قوی اســت که 
فرزندانی بــا تقوا تربیت کرده و همین باعث 
شــد تا فرزندانمان هم نه تنهــا با ما در امر 
مخالفتی نداشــته باشــند، بلکه مشــوق و 
همراهمان بودند. یکــی از فرزندانم که فرد 
موفقی اســت وقتی مبلغی ارثیه به همسرم 
رسید با توصیه همین فرزندم تصمیم گرفت 
در امر مدرسه ســازی مشــارکت کند و تمام 
مبلغ ارثیــه را به ایــن کار اختصاص داد و 
مدرســه ای با نام »سید محمدرضا محمودی 

هاشمی« ساخته شد.
زمانی که این مدرســه بهره برداری شــد و 
دانش آمــوزان را در این مدرســه دیدید چه 

حسی داشتید؟
وقتی از مدرســه بازدید کردیم و حدود هزار 
دانش آمــوز را دیدیم کــه در حال تحصیل 
هســتند و مجبور نیستند از یک منطقه شهر 
به منطقــه ای دیگر بروند تمام وجود ما پر از 
شادی شــده بود، لذتی که  در این لحظات 
به وجود آمده بود قابل وصف نیســت، فقط 
بایــد این حس را تجربه کــرد نمی توان آن 

را بیان کرد.
با دیدن دانش آموزان برای ساخت مدرسه ای 
داوطلب شــدم و از آن جایی که مادرم تمام 
عمرش را برای فرزندانش گذاشــته بود و با 
وجود این که در جوانی  پدرم  فوت کرده بود، 
اما زندگی اش را به پای ما بچه ها گذاشــت 

به پاس همه زحمات مادرم مدرسه ای به نام 
»اقدس محمودی هاشمی« ساختم.

الگوی شما برای این که در امر مدرسه سازی 
مشارکت کرده اید چه فردی بوده است؟

فردی که دین داشته باشد الگوها را برای اش 
ائمه اطهار معرفی کرده اند، خدا را شکر که در 
طول عمرم با معلمان و جریان تعلیم و تربیت 
سر و کار داشــتم. اگر انســان ها بدانند چه 
بهره ای از مدرسه ســازی می برند همه برای 
این کار بسیج می شــوند. خداوندمی فرماید: 
هیچ نیکی به کسی نمی رسد مگر این که از 

آن چه دوست دارد انفاق کند.
بعد از این که خیر مدرسه ساز شدید آیا فردی 

را هم به مدرسه سازی تشویق کردید؟
بعضی از افرادی که یک سوم مالشان بعد از 
مرگ در امر خیر صرف شــود، برای برخی از 
این افراد وصیت نامه نوشــتم به آن ها توصیه 

کردم که در زمان حیات خود به جای وصیت 
آن را در امــر مدرسه ســازی هزینــه کنند. 
معتقدم انســان باید به جــای ان که بگوید 
فرزندان فلان امر خیر را انجام دهند یا فلان 
مدرسه را بسازند، خودش در زمان حیات آن 

چه در توان دارد انجام دهد.
افتتاح مدرســه ای که همسرم  برای مراسم 
خیر آن بــود یکی از اقــوام را دعوت کرده 
بودیم، همان مراســم و حال و هوای مدرسه 
و دیدن دانش آموزان و انرژی که از ســوی 
دانش آموزان و مدرسه دریافت کرد، انگیزه ای 
شد تا او هم تمایل به این کار پیدا کند و هم 
اکنون در حال ســاخت مدرسه است. علاوه 
بــر این افراد دیگری هم که توان مالی دارند 
زمانی که مدرســه را می بینند خودبه خود به 
امر خیر مدرسه سازی مشارکت  مشارکت در 

می کنند.

شــما به جای این که وصیت کنید آن چه به 
شما رســید به مدرسه سازی اختصاص دادید 
فکر می کنید با مدرســه سازی چه چیزی به 

دست آوردید؟
مدرسه ســازی خیری ماندگار اســت خوش 
به ســعادت افــرادی که ۲0 تا 30 مدرســه 
می ســازند؛ چراکه دعای خیر دانش آموزان و 
اولیاء بدرقه راهشــان است. مدرسه با مرگ 
فرد نیکــوکار از بین نمــی رود بلکه باقیات 
و صالحات اســت. آنچه بدســت آورده ام را 
احســاس و لمس کردم، آن هم احســاس 
شعفی است که از خوشحالی یک دانش آموز 
به دست می آید. خداوند وعده داده که انسان 
هیچ زمان از انفاق ضرر نمی کند و بازگشــت 

آن 70 برابر است.
 به نظر شــما چه کار نیکی بیشــتر بر آینده 
جامعه تاثیرگذارتر اســت و باید بیشتر مورد 

توجه قرار گیرد؟
معتقدم هیچ مسیری بالاتر و والاتر از ساخت 
مدرسه نیســت. اگر انسان آن چه دارد را در 
مســیر خدا و رسول هزینه کند لذتی دارد که 
تا ابد باقی می ماند، هــر خیر و ثوابی که در 
مدارس انجام شود مدرسه ساز نیز از آن بهره 
خواهــد برد، من هم هنوز قصــد داریم این 
مسیر را ادامه دهیم. اما از اداره کل نوسازی 
مدارس، مجمع خیرین مدرســه ساز استان و 
... که به ما در مســیر ساخت مدرسه کمک 

کردند قدردانی می کنم.

روستاهای فراموش شده
پنج روســتای بزرگ با 50 هــزار جمعیت در 
مجاورت مشهد، بخاطر توسعه شهری به این 
کلانشهر چسبیده و به بخشــی از حاشیه  آن 

مبدل شده اند.
گرجی ســفلی، دهرود، همت آباد، اســلام آباد 
و علی آباد روســتاهایی هســتند کــه از نظر 
سکونتگاهی به شهر مشهد وصل شده اند، اما 
از نظر تقسیمات کشــوری همچنان روستا به 

حساب می آیند.
ســاکنان و متولیــان مدیریت این روســتاها 
سال هاســت که خواســتار الحاق قانونی این 
محدوده منفصل شــهری به کلانشهر مشهد، 
برخورداری از مزایای خدمات شــهری و حل 

مشکلات اجتماعی هستند.
با این حال دستگاه های مسئول و ذیربط اجابت 
این درخواست را که در ظاهر حلال مشکلات 
روستاهای حاشیه شــهر مشهد تلقی می شود، 
منوط به تصمیم دیگری می دانند و هر یک از 
خود سلب مسوولیت می کنند به طوری که این 
موضوع بــه یک معضل اجتماعی مزمن مبدل 

شده است.
موافقت وزارت کشور

رییس شــورای شهرســتان مشــهد در این 
خصوص گفت: حل مشــکلات روســتاهای 
»گرجی سفلی، دهرود، همت آباد، اسلام آباد و 
علی آباد« با مجموع جمعیــت 50 هزار نفری 
در منطقه منفصل شهری بین شهرک مهرگان 
و منطقه ســه شهرداری مشــهد ظرف سالها 

بلاتکلیف مانده است.
شــهناز رمارم افزود: با وجــود موافقت وزارت 
کشــور با الحاق این منطقه به شــهر مشهد، 
شورای شهر پیشین مشهد در دوره چهارم این 
نهاد، در نشســت 17 اردیبهشت 13۹۶ خود با 

این تصمیم مخالفت کرد.
وی به مشکلات ناشــی از این موضوع اشاره 
و بیان کرد: به دلیل مهاجرت قشــر کم درآمد 
بــرای خرید زمین ارزان قیمت با متراژ زیر ۶0 
مترمربع که شــرایط صدور پروانــه را ندارند، 
ساخت و ساز غیرمجاز به شدت در این منطقه 
گسترش یافته اســت. همچنین بافت متراکم 
بدون رعایت اصول شهرسازی با سیما و منظر 
نامناسب شــکل گرفته و توسعه بی رویه بافت 
متراکم ناهمگون در این منطقه حاشــیه شهر 
مشهد در واقع به مانند یک بمب ساعتی است 
که اگر به ســرعت اقدامی صورت نگیرد خطر 
انفجار شدید آن وجود دارد. شورای شهرستان 
مشهد برای جلوگیری از ایجاد حاشیه جدیدی 
در شهر مشهد به عنوان میانجی با استانداری، 

فرمانــداری، بنیاد مســکن، اداره مســکن و 
شهرسازی و شــهرداری در تســهیل فرآیند 
تعیین تکلیف مکاتبــه دارد و البته الحاق این 
منطقه به شــهرداری مشهد برای این سازمان 
هزینه بر اســت اما از ســویی دیگر افق آینده 
شهر مشهد با طرح توسعه مشهد پیوند دارد و 
نمی توان به این منطقه منفصل بی توجه بود.

بخشــدار مرکزی مشــهد نیز گفت: شــورای 
عالی شهرســازی و معماری الحاق روســتای 
همت آبــاد به شــهر مشــهد را تصویب کرده 
است اما شورای فعلی شــهر مشهد و شورای 
قبلی به دلیل رعایت نشــدن ضوابط شــهری 
در این مناطق، بــا آن موافقت نکرده اند چرا 
که ســاخت و سازهای این مناطق غیر اصولی 
بوده، حرایم ممنوعه گاز، آب، برق و کشف رود 
رعایت نشــده، خانه ها با متراژ کم و متراکم و 
کوچه ها کم عرض و غیر استاندارد است و در 
واقع به دلیل نظارت ضعیف، ســاختار معماری 
این مناطق بسیار ناامن است و سر ریز جمعیت 
ناشی از گرانی مســکن در شهر مشهد نیز در 
ســالهای اخیر به سوی این مناطق روان شده 
و روند ســاخت و سازهای نا ایمن و متراکم را 

افزایش داده  است.
ابوطالب ســرابیان افزود: وجود مشکلات گفته 
شده مانع سلب مســوولیت ما نیست و تامین 
آب شرب سالم برای این مناطق وظیفه ماست 
و در حال حاضر با افزودن یک چاه آب توسط 
شــرکت آب و فاضلاب مشــهد و اختصاص 
1۲ لیتر آب در ثانیه از آب مشــهد کیفیت آب 

شرب این منطقه را افزایش داده ایم اما به دلیل 
نبود نظارت میزان سرقت آب و انشعابات غیر 
مجاز از آب آشــامیدنی برای آبیاری باغات و 
اســتخرها در این مناطق بسیار زیاد است و تا 
زمانی که این مشــکلات حل نشود تامین نیاز 
واقعی 50 هزار نفر از ساکنان این محل به آب 
آشامیدنی سالم مشکل است ضمن آنکه جرایم 
این تخلفات نیز اندک است و بازدارنده نیست.

وی ادامــه داد: بــا این وجود شــرکت آب و 
فاضلاب مشهد امســال برای ساماندهی این 
مشــکلات با جدیت ورود کرده است و با هیچ 
کس هم تعارف ندارد و از سویی دیگر اقداماتی 
در دســت انجام اســت که تا پایان امسال با 
اتصال یک خط از انشعابات جدید آب، کمبود 
و افت فشار آب آشــامیدنی در این مناطق به 

طور کامل برطرف شود.
دهیار روســتای دهرود نیز  گفت: این روســتا 
در عمل به شهر مشهد چسبیده و سال هاست 
سر ریز جمعیت این شهر را تحمل می کند که 
کمبود آب شــرب و با کیفیت گوشه کوچکی 
از آن به شــمار می رود. این روستای 18 هزار 
نفــری در حالی که از هیچ گونــه امکانات و 
خدمات شــهری برخوردار نیست و جزء شهر 
مشــهد محسوب نمی شــود، وضعیت امنیت، 
آموزش و پرورش، بهداشــت، اعتیاد و ساخت 
و ســازهای غیرمجازش متاثر از چسبیدگی و 

همسایگی با شهر مشهد است.
امیر رضایــی در بیان مشــکلات این منطقه 
اظهار کــرد: یک کیلوگرم قیــر و یک وجب 

آســفالت از بنیاد مســکن دریافت نکرده ایم، 
طرح های هادی روستایی به دلیل فشار شدید 
جمعیتی دیگر جواب نمی دهد، به دلیل تعریف 
روســتایی با عوارض اندک روســتایی امکان 
کنترل ساخت و ســازهای غیر مجاز روستایی 
وجود نــدارد و هیچ مرجعی نمــی تواند برای 
کســی که در محل فاقد طرح، ساخت و ساز 

می کند، حکم تخریب صادر کند.
دهیار روســتای دهرود گفت: گرچه شــورای 
عالــی معماری و شهرســازی طــرح الحاق 
روستای دهرود به شــهر مشهد را ابلاغ کرده 
اســت اما شورای شهر قبلی و شورای فعلی به 
دلیل آنچه که رعایت نشدن اصول فنی ساخت 
و ســازها در این محل می خواند از تصویب آن 
پرهیز می کند، اما باید توجه داشت در جایی که 
هیچ ضابطه ای برای ســاخت و ساز و رعایت 
دیگر موارد وجود ندارد چگونه می توان انتظار 
رعایت فنی ســاخت و ســازها را داشت. این 
روســتا و چهار روستای دیگر چسبیده به شهر 
مشهد که در جمع بیش از 50 هزار نفر جمعیت 
دارند ابتدا باید بدون پیش شرط به شهر مشهد 
الحاق شــوند تا بعد از آن بتوان رعایت قوانین 

شهری را در آن الزامی کرد.
دهیار روســتای همت آباد نیز گفت: این روستا 
کاملا به شــهر چسبیده است و با فاصله کمتر 
از یک متــر اخلاف فاحش در عرضه امتیازات 
و محرومیت از امتیازات وجود دارد. یک زمین، 
مجوز ساخت پنج طبقه دارد چون در طرح شهر 
مشــهد قرار دارد و زمین بغل آن نیز به دلیل 

قرار گرفتن در روســتا از این خدمات محروم 
اســت یک کوچه از خدمــات آب، برق، گاز، 
تلفن، بهداشــت، آموزش و پرورش، آسفالت، 
جمــع آوری زباله و ســایر خدمات شــهری 
برخوردار اســت امام کوچه بعدی به دلیل واقع 
شدن در طرح روســتایی فاقد این امکانات و 

خدمات است.
جــلال تقوی افزود: در حــال حاضر با بودجه 
انــدک دهیاری در حد تــوان در حال خدمات 
رســانی به مردم محل هســتیم در حالی که 
با وجود ســر ریز جمعیت مشهد و وجود اتباع 
خارجی جمعیت این مناطق چند برابر آمارهای 
اعلام شده  اســت، آب آشــامیدنی مورد نیاز 
مــردم از چنــد حلقه چاه تامین می شــود که 
بعد از کلرزنی بدون تصفیــه در لوله ها جاری 
می شــود؛ سیســتم دفع فاضلاب وجود ندارد، 
انشعابات غیر مجاز و نصب مستقیم پمپ روی 
لوله های اصلی نیز آن قدر زیاد اســت که کل 
جریان آبرســانی را مختــل می کند و آب آن 
در طول شــبانه روز دچار افت فشــار و کمبود 
است همچنین شــیوع اعتیاد و وجود معتادان 
متجاهر نیز از مشــکلاتی است که این منطقه 
با آن دست به گریبان است. مسئولان، مساله 
عدم رعایت ضوابط فنی در ساخت و سازها را 
بهانه اصلی ملحق نشــدن این مناطق به شهر 
مشــهد عنوان می کننــد در حالی که تا زمانی 
که این مناطق به شــهر مشــهد الحاق نشده  
اســت نمی توان مردم را مجبور به رعایت این 

الزامات کرد.
دهیار روســتای همت آباد گفــت: در منطقه 
بیش از ۲00 کارگاه ضایعات بی مجوز فعالیت 
می کنند که عــلاوه بر آلودگی های زیســت 
محیطــی، برای زندگی روز مــره مردم محل 
مثل عبور و مرور هم مشکلاتی ایجاد می کنند 
در حالی که به دلیــل نبود زمینه قانونی برای 
اجــرای محدودیتها قادر بــه برخورد قانونی با 
آنها نیستیم و با یک گشت شبانه روزی برای 
کنترل ساخت و سازهای غیر مجاز و پیشگیری 
از تجاوز به حریم های عمومی تلاش می کنیم 
اما به دلیل وسعت کار موفقیت چندانی نداریم.
تقوی افزود: این منطقه با انبوه جمعیت متراکم 
فقط دارای یک پارک 500 متری است و هیچ 

گونه مکان عمومی ورزشی هم ندارد.
وی نیز متذکر شد تا زمانی که این روستاها به 
شکل رســمی و قانونی به شهر مشهد الحاق 
نشوند نمی توان با اتکای به مفاد قانونی جلوی 
تخلفات، به ویژه تخلفات ســاخت و ساز را در 

آن گرفت.
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چشم متولیان فرش و سایر دستبافته ها روشن!!!

افزایش دو برابری قیمت اغلب مواد اولیه 
دستبافته ها در طول سالجاری!

عبدالله احراری
یقینا یکی از دلایل مهم تنزل جایگاه تاریخی بازارهای هدف دســتبافته های ایرانی بالاخص 
قالی ایرانی، تورم افسار گسیخته ای است که سال های زیادی است بر اقتصاد کشورمان سایه 
افکنده و اســترس بیــش از حدی بخصوص در چند ماهه اخیر، بــر تولیدکنندگان و فعالان 
این بخش وارد نموده اســت. جهش افسار گسیخته قیمت انواع مواد قالی و سایر دستبافته ها 
در روزهــای اخیر به گونه ای بوده که برخــی از تامین کنندگان از فروش مواد اولیه مورد نیاز 

تولیدکنندگان خودداری می نمایند.
قیمت انواع نخ ابریشــم در شــش ماهه اخیر جهش دوبرابری داشته است. همچنین قیمت 
انواع رنگزاهای طبیعی نیز همین نوسان قیمت را داشته است و الیاف پشمی بخصوص پشم 
وارداتی از این غافله غافل نمانده و در طول روز گذشــته با چهل هزار تومان افزایش قیمت 

فقط در عرض ۲۴ ساعت رشدی ۲5 درصدی را تجربه نمود!
این در شــرایطی است که محصولات بافته شده اعم از قالی و گلیم و انواع پارچه دستباف و 
انواع دست دوزها بدلیل رکود حاکم بر بازار فرس ؛کرونا ؛تحریم و قفل بودن بازارهای هدف 

افزایش قیمت ملموسی نداشته اند!
حال در وضعیت موجود چند ســوال مطرح اســت که باید توسط دستگاه های اجرایی ذیربط 

پاسخ داده شود:
آیا در شرایطی که فعالان دستباف برای تهیه انواع ابریشم دچار مشکلات عدیده هستند باید 

همچنان عوارض سنگین بر وارادات نخ ابریشم برقرار باشد؟
آیا می دانید شــما با این تعرفه ســنگین عوارض گمرکی اشتغال حداقل یک میلیون نفری را 

به مخاطره انداخته اید؟
آیا می دانید افزایش دو برابری قیمت انواع مواد اولیه بخصوص ابریشم برخی از تولیدکنندگان 

فرش و سایر دستبافته ها را به سمت استفاده از الیاف مصنوعی سوق داده است؟
و خلاصه آیا می دانید اســتفاده گســترده از الیاف مصنوعی در فرش و سایر دستبافته ها تیر 

خلاصی بر بازار این دستبافته هاست!
و نهایتا در اینجا یک سوال اساسی مطرح می شود که نقش متولی فرش یعنی وزارت صنعت 
و معدن و تجارت و متولی ســایر دستبافته ها یعنی وزارت میراث فرهنگی و صنایع دستی و 
گردشــگری تا کنون چه اقدام در خصوص ســاماندهی مواد اولیه مورد نیاز دستبافان انجام 

داده اند؟
اگر در خانه کس است لطفا پاسخگو باشد!

 کشف ۱۴ تابوت باستانی دیگر از
سقاره مصر

با گذشــت کمتر از یک هفته از کشــف 13 
مومیایی از ســقاره مصر، 1۴ تابوت باستانی 
دیگر نیز در این محوطه باستانی کشف شد.به 
گــزارش روزنامه»صبح امــروز« و به نقل از 
خبرگزاری فرانسه، وزارت آثار باستانی کشور 
مصر روز یکشنبه 30 شــهریور از کشف 1۴ 
تابوت ۲500 ســاله از محوطه تاریخی سقاره 

خبر داد.
ایــن تابوت ها دو روز قبل و طی یک عملیات 

حفاری باستان شناســانه از همان محلی کشف شدند که هفته گذشته از آن 13 تابوت چوبی 
پیدا شده بود.گورستان وسیع سقاره در جنوب قاهره بخشی از ممفیس پایتخت پادشاهی مصر 
باستان است که در فهرست میراث جهانی یونسکو جای دارد. سقاره میزبان هرم پلکانی جوزر 
)قدیمی ترین هرم جهان( نیز هســت.عکس های منتشر شده، تزئینات و نقاشی های ظریف با 
خطوط آبی و قرمز تیره و حروف تصویری خط هیروگلیف را روی این تابوت های چوبی دست 

نخورده نشان می دهد. هیروگلیف زبان مصریان باستان بود.  
آوریل امسال )فروردین-اردیبهشــت ۹۹( باستان شناسان چهار تابوت حامل اجساد مومیایی 

شده و پنج تابوت سنگی دیگر را نیز از این منطقه کشف کردند.

همراهی محمود دولت آبادی با نوازندگان 
2۴ کشور 

نخستین اثر ارکستر پاکو با صدای محمود دولت آبادی ضبط و آماده انتشار شد.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی پروژه، ارکستر پاکو در قالب پروژه 

»هنر صلح« با حضور 7۴ نوازنده از ۲۴ کشور تشکیل شده است.
نوازندگان اصلی اجرای قطعه نخســت 3۲ نفر از 1۹ کشور هستند و ارکستر در حال تکمیل 
نوازندگان اســت؛ به نحوی که از تمام  کشــورهای جهان حداقل یک نوازنده برای اجرای 

قطعات بعدی در آن حضور داشته باشد.
اجرای نوازندگان ارکستر پاکو به سرپرســتی مهران علیرضایی به صورت آنلاین ضبط شده 
اســت و به زودی نخســتین قطعه تولیدی این ارکســتر با دکلمه ای از محمود دولت آبادی 
نویســنده رونمایی خواهد شد؛ در این ارکستر از سازهای باستانی و اصیل تمدن های مختلف 

استفاده شده است.
ایجاد همبســتگی بین ملت ها، کمک به برقراری صلح و دوستی و مقابله با جنگ و خشونت 

ازجمله اهداف راه اندازی این گروه موسیقی به تهیه کنندگی میثم علیرضایی است.

انتشار یک آلبوم موسیقی ایرانی با اشعاری 
از نظامی و مولانا

آلبوم موســیقی »کوچه دلگیرِ تو شد« در 
ژانر موســیقی دســتگاهی ایران بر اساس 

اشعاری از نظامی و مولانا منتشر شد.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، مهدی حاجی قاسمی، آهنگساز 
و نوازنده تار و ســه تــار ـ که پیش از این 
آلبوم های »اجاق سرد« و »کیمیای مهر« 
از او منتشــر شده است، درباره انتشار آلبوم 
جدید خود گفت: آلبــوم »کوچه دلگیرِ تو 

شــد« در ژانر موسیقی دســتگاهی ایران برای گروه ســازهای ایرانی در دستگاه چهارگاه و 
همایون نوشته و اجرا شده است که شامل سه قطعه تصنیف با صدای علی مومنیان و اشعاری 
در قالبِ شعر کلاسیک از نظامی گنجوی و مولانا است. همچنین در این اثر دو قطعه بدون 
کلام شاملِ پیش درآمد چهارگاه و قطعه ای برای سه تار و گروهِ سازهای ایرانی وجود دارد. از 
دیگر قطعات آلبوم آوازِ تنها با شعری از نظامی، ساز و آواز همایون با شعری از علامه جلال 

الدین همایی، تکنوازی سه تار و ساز و آواز چهارگاه با شعری از نظامی است.
این آهنگســاز درباره فعالیت های آینــده اش گفت: کتابی با عنوان »درگاهی بر موســیقی 
دســتگاهی ایران« در دســت چاپ دارم که در آن به شــرح و بررسی فضای مُدال موسیقی 
دستگاهی ایران بر اساس ردیف های معتبر از اساتید قدیم پرداخته ام که بزودی در دسترس 

علاقمندان قرار خواهد گرفت.

یادداشت

خبر

نمایشــگاه »رنگ صلــح« همزمان با روز 
جهانی صلح به مدت شــش روز در گالری 

لونای استانبول برپا شد.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل 
از ستاد خبری این رویداد هنری، در سومین 
نمایشــگاه بین المللی »رنگ صلح« 70 اثر 
از ۲۲ هنرمنــد خارجی و ۲۲ هنرمند ایرانی 
با موضوع »هنر، صلــح و زن« به نمایش 

درآمده است.
»بهناز پورنگ«، دبیرســومین نمایشــگاه 
بین المللی رنگ صلح درباره محدودیت های 

برگزاری این نمایشگاه گفت: ما برای برگزاری نمایشگاه بین المللی رنگ صلح با توجه به شرایط کنونی 
جهان در پی شــیوع کووید 1۹ با مشــکلات فراوانی روبرو شدیم اما خوشــبختانه این نمایشگاه مورد 

استقبال و توجه هنرمندان ایرانی و سایر کشورها قرار گرفته است.
در ســومین نمایشــگاه بین المللی »رنگ صلح« آثاری از امیر احدی و بهناز پورنگ، ســارا آصف، لیلا 
امینی، سهراب احمدی، الناز بورنگ، سمیرا بیرالوند، فاطمه بدری، لیلا بخشایش، نجمه حصاری، کیانا 
حسن زاده، شراره  سالاری ، مونا خسرو شاهی، مریم راغ، سمانه صلح جو، پریسا طاهری، ثمینه عامل 
سیاح، پوران غفاری، متین فکری فلاح، زهرا مقصدی، ثمر محمودی، افسانه نیکدل از ایران به نمایش 

درآمده است.
بهناز پورنگ درباره  اســتقبال از نمایشگاه  رنگ صلح  از سوی هنرمندان خارجی هم گفت: هنرمندان 
خارجی شــرکت کننده نیز با حساســیت به موضوع صلح در کنار هنرمندان ایرانی آثار خود را با مفهوم 
صلح و دوســتی، زن و هنر در این نمایشگاه ارائه دادند و یکی از دلایل استقبال و مشارکت و همراهی 

آنها در این نمایشگاه اجرا و تدوین و برنامه ریزی این نمایشگاه توسط یک بانوی هنرمند ایرانی بود.
این نمایشگاه از 1۹ تا ۲5 سپتامبر در استانبول ترکیه برپاست.

کل  اداره  فرهنگــی  میــراث  معــاون 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی گفت: »به مناســبت روز 
جهانی صلح، نمایشگاهی از کوپن های صلح 
و جنگ در محل سالن شماره دو موزه نادری 

مشهد افتتاح شد«
به گــزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل 
از روابط عمومــی اداره کل میراث فرهنگی 
رضوی  خراسان  صنایع دستی  و  ،گردشگری 
مرجان اکبری امروز 31 شــهریورماه 13۹۹ 
در مراسم افتتاح این نمایشگاه افزود :داستان 
صلح و جنــگ از قدیمی تریــن رخدادهای 

بشــری است و نیاز به صلح و یادآوری جنگ های ویرانگر و خانمان سوز همواره ما را به این مهم راهنمایی 
می کنــد که در هر فرصتــی، صدای صلح و پایان جنگ را به صدا دربیاوریم و یکی از این صداها، اســناد 
و کوپن های تاریخی اســت.او ادامه داد: در زمان جنگ، ارزاق عمومی به وســیله این کوپن ها، جیره بندی 

می شدند و کوپن در کشورهای مختلف مورد استفاده قرار می گرفته است.
اکبری تصریح کرد: در این نمایشــگاه بیــش از 50 نوع کوپن از ادوار مختلف به نمایش گذاشته شــده و 

هم زمان با روز جهانی صلح 31 شهریور افتتاح و به مدت یک هفته به نمایش عموم گذاشته شده است.
او افزود: نخســتین کوپن های کاغذی ایران از ســال 13۲1، دفترچه های کوپن و جیره بندی از دوره های 
پهلوی و انقلاب، ســهام کارخانه ها که به همراه کوپن بوده اند از دوره پهلوی اول و دوم، کوپن های اقلام 

ضروری در دوره های پهلوی و انقلاب)مثل زغال، نفت، بنزین، لبنیات و... به نمایش گذاشته شده است.
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی خراسان رضوی اظهار کرد: 
علاقه منــدان می تواننــد با رعایت پروتکل های بهداشــتی و به  صورت محدود از ســاعت ۹ تا 17 از این 

نمایشگاه در باغ موزه آرامگاه نادر واقع در چهارراه شهدای مشهد، بازدید کنند. ح 
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گفتگو با نوه زنده یاد ذبیح الله صاحبکار؛

زبان مادری ما نیاز به ترجمه ندارد
ادبیات بخــش مهمی از 
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هوبت هر ملت اســت 
که البته در خراســان 
بــس  شناســنامه ای 
درخشان و اصیل دارد. 
مردم خراسان از دیرباز در 
محافل ادبی درخشیده اند 
و ادبیــات برای آنها مایه 
مباهات و البته زبان بیان 
است.  بوده  احساساتشان 
اما اینکه در دوران کنونی 
موانعی بر ســر راه رشد ادبیات به وجود آمده 
است یا خیر، پرسشی بی پاسخ مانده است که 
موضوع گفتگــوی کوتاه ما با نــوه زنده یاد 
ذبیح الله صاحبکار اســت کــه مهمان دفتر 
»صبح امروز« بود. بی شک استاد صاحبکار از 
افراد شاخص حوزه شعر در خراسان هستند و 
اشعار ایشــان در حافظه افراد بسیاری ثبت 

شده است.
سید علی صاحبکار، جوانی است که در مشهد 
به دنیا آمده و لیســانس حسابداری دارد. اما 
به گفته خودش رشــته تحصیلــی خوبی را 
انتخاب نکرده اســت. او از 1۴ سالگی همراه 
با اســتاد ذبیح الله صاحبکار در محافل ادبی 
مشــهد حضور داشــته و از همان سال ها، با 
اوزان شعری آشــنا و شعر نوشتن را نیز آغاز 

کرده است.
علی صاحبکار در ســال های جوانی به دلیل 
گذراندن دوران خدمت و دانشــجویی و کار، 
ســال هایی را در پایتخت گذرانده که برای 
او به هم نشینی با اساتید برجسته حوزه شعر 

و ادبیات کشور منجر شــده است. او از آغاز 
فعالیت خود در زمینه شعر می گوید: همزمان 
به تهــران مجموعه فعالیت های  با عزیمت 
ادبــی من گســترده تر شــد. در زمان حیات 
پدربزرگم به همراه ایشــان به انجمن ادبی 
ونداد مرحوم علیرضا راهب می رفتم و حضور 
در این جلســات نقطه عطف گرایش من به 

سمت شعر بود.
وی ادامــه می دهــد: به مرور بــا حضور در 
کلاس های علیرضا آذر این راه برایم همواتر 
می شــد و همزمان در کنار او به کار دکلمه 
اشعار خود نیز پرداختم که این موضوع باعث 
شد با اقبال مخاطبانم در شبکه های مجازی 
مواجه شــوم و اشعارم بیشــتر مورد استقبال 
قرار گیرد. پس از آن با همکاری انجمن ادبی 
هور، در تهران کلاس های دکلمه ســرایی و 
جلسات شعرخوانی را در دفتر انتشارات فصل 
پنجم برگــزار می کردیم. در این بین با رادیو 

صبا نیز همکاری داشتم.
چاپ اول به طور کامل به فروش رسید 

علــی صاحبکار می گوید: پــس از مدتی که 
غزلهایم به حد معقولی رسیده بود، با پیشنهاد 
دوســتان تصمیم به چاپ کتاب گرفتم. اما با 
چاپ کتاب با هزینه شــخصی مخالف بودم. 
در نهایت پس از رایزنی با یک ناشــر که آثار 
رمان و کتاب شــعر چاپ را می کرند، توافق 

کرده و کتابم را چاپ کردم.
در ارتبــاط با طراحی جلد کتاب نیز فراخوانی 
در اینســتاگرام منتشــر کردم و بدین طریق 
طراحی جلد کتاب جزو ده طرح برتر شــد و 
با فروش اینترنتی چاپ اول به طور کامل به 

فروش رســید. برای چاپ دوم نیز انتشارات 
نگاه و انتشــارات نزدیکتر پیشنهاد همکاری 
دادند. اما نوبت چاپ آنها دور بود و به همین 
جهت با انتشارات ماه مینو در رشت همکاری 

کردم.
موانع رشد ادبیات در دوران کنونی

او با انتقاد نســبت به شــعر ســپید رایج در 

محافــل ادبی کنونــی می گویــد: در رابطه 
با شــعر سپید همیشــه این بحث را دارم که 
آیا سپید شعر اســت و یا اینکه چرا  به متن 
ادبی که هیچ اصولی را پیروی نمی کند، شعر 
میگویند؟ درســت است که مردم شعر سپید، 

نمایی و نو را دوســت دارنــد. اما باید بدانیم 
شــاملو که مبدع شعر سپید است در اشعارش 
ارایه های ادبی و موســیقی کلام و هارمونی 
را به شــدت رعایت می کرد. اما تازه واردان 
به این حوزه که نام شاعر بر خود می گذارند، 
کمترین آگاهی از این موضوع ندارند و با ارائه 

متن های احساسی به شعر آسیب می زنند.
وی می افزایــد: نباید فرامــوش کنیم که در 
شعر امثال شاملو یا حتی نیمایوشیج هارمونی 
و وزن وجــود دارد و از قواعد شــعر پیروی 
می کنند. بعضی ها اســتعداد دارند و بعضی ها 
فکر میکنند اســتعداد دارند. اینکه فکر کنیم 
با هر شرایطی می توانیم خودمان را به نوعی 
شــاعر قلمداد کنیم و به شعر ربط دهیم، کار 
صحیحی نیســت. در این بین ســبک های 
جدید ادبی مثل واژانه و... نیز کاملا از حیطه 
شعر خارج است و به عقیده من بحث کردن 
در مورد ســبک های جدید ادبی فقط اتلاف 
وقت اســت. چراکه به هیچ عنوان وارد حوزه 

شعر نمی شوند. 
اگر شعر کلاسیک ما نیاز به ترجمه 

نداشت و نسل جوان از آن فراری نبود  
این شــاعر جوان می گوید: در حوزه آموزش 
ادبیــات ما، از ابتدا با ریشــه و نحوه تدریس 
مشــکل داریم. چراکه درد بزرگی اســت که 
باید شــعر فارسی اصیل را برای دانش آموزان 
ترجمه کنند. اگر زبان فارســی دســتخوش 
تغییرات سالیانه نشــده بود و ما می توانستیم 
غنای آن را حفظ کنیم، امروز شعر کلاسیک 
ما نیاز به ترجمه نداشــت و نســل جوان از 
آن فــراری نبود . وی با اشــاره به این نکته 

که در حیطــه ای گام بــر می داریم که زبان 
مادری ما نیاز به ترجمــه دارد، بیان می کند: 
بی شک این مســیر باید آسیب شناسی شود. 
من می پذیرم که آثار شاعران کهنی همچون 
منوچهری دامغانی نیاز به ترجمه دارد، چراکه 
واژگان به کار گرفتــه در آن، از دوره خود او 
نیز عقبتر است. اما مسئولین حوزه ادبیات در 
فرهنگســتان زبان و ادبیات فارسی نتوانستند 
فعالیت لازم را داشــته باشــند و جلوی این 
موضوع را بگیرند که زبان دستخوش تغییرات 
نشــود. در این بین ما با تغییر کلمات گاهی 
حتــی بار معنایــی صحیــح آن را نیز از بین 
برده ایم. به طور نمونه به جای استفاده از لفظ 
با معنای شــفاخانه از واژه بیمارستان استفاده 
می کنیم کــه دیگر معنای مثبــت و امیدوار 

کننده ای را به ما القا نمی کند.
نیاز به حفظ ریشه های زبان

این شــاعر جوان با بیان اینکه شــعر کنونی 
علاوه بر عمیق بــودن می تواند کاملا روان 
و ســاده باشــد و بــا محتوای خــوب، فرم 
مســتحکمی ایجــاد کند، مطــرح می کند: 
تغییرات زبان همواره وجود داشــته است اما 
در یک نمونــه می گویم مگر آثــار ویکتور 
هوگو که ادبیات کلاســیک اســت، نیاز به 
ترجمه دارد؟ درست است که صراحت کافی 
را ندارد و به ادبیــات روز آنها نمی پردازد اما 
بحث این اســت که آنها به پاسداشت زبان 
خود، ریشه های آن را حفظ کرده اند.او تاکید 
می کند: به ادبیات کلاسیک ما آنطور که نیاز 
است به هیچ عنوان پرداخته نشده و جایی در 

دوران آموزش حداقلی دبیرستان نیز ندارد. 

تغییرات زبان همواره 
وجود داشته است اما در 
یک نمونه می گویم مگر 
آثار ویکتور هوگو که 
ادبیات کلاسیک است، نیاز 
به ترجمه دارد؟ درست 
است که صراحت کافی را 
ندارد و به ادبیات روز آنها 
نمی پردازد اما بحث این است 
که آنها به پاسداشت زبان 
خود، ریشه های آن را حفظ 
کرده اند

ثبت ملی مسجد ابوالخازن بجستان ابلاغ شد
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی گفت: مسجد ابوالخازن شهرستان بجستان به شماره 
137 مورخ ۲/۴/13۹۹در فهرست آثار واجد ارزش ملی ایران 

به ثبت رسیده و  اکنون به استان ابلاغ شد.
بــه گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی ابوالفضل مکرمی فر امروز دوشــنبه 31 شهریورماه 
13۹۹ با اعلام ایــن خبر افزود: این اثر مســجد ابوالخازن 
به لحاظ موقعیت در اســتان خراســان رضوی، شهرســتان 
بجستان، بخش مرکزی، دهستان جزین، روستای ابوالخازن 
)30 کیلومتری جنوب-غربی بجستان( و در پهنه غربی جاده 

اصلی روستا و داخل بافت اصلی روستا قرار دارد.
او ادامه داد: بر اســاس کتیبه ای که در ضلع شمالی بنا قرار 
دارد این مســجد توســط علی جان بیک گلزاده پور در سال 

1330 بناشده است.
هم چنین مدیر دفتر ثبــت آثار تاریخی – فرهنگی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
درباره مشــخصات این اثر تاریخی گفت: فرم کلی پلان این 
بنا مستطیل شــکل است و از نوع مساجد شبستانی و دارای 

حیاط است.
محمود طغرایی ادامــه داد:مهم ترین دلیل ثبت این اثر،ادامه 
ســنت معماری ســاخت مساجد شبســتانی جنوب خراسان 

متداول از دوره قاجار تا شــصت سال گذشته در این منطقه 
است.این سنت در مصالح و طرح ادامه داشته است.

طغرایی تصریح کرد: نمای بیرونی بنا هنوز به قوه خود باقی 

است و از جنس آجر و ملاط گل و آهک است.
مدیر دفتــر ثبت آثار تاریخــی فرهنگــی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: 

ورودی مســجد دقیقــاً در مرکزیــت ضلع جنوبی مســجد 
واقع شده است و یک در دیگر در ضلع غربی بنا قرار دارد.

طغرایی بابیان این که پوشش شبستان مسجد به صورت گنبد 
آجری است که بر روی چهارطاق جناقی بناشده است، افزود: 
شبســتان این مســجد داراي طاق و تویزه و داراي گنبدي 
عرقچین اســت که فضاي بزرگ مستطیل شکلی را پوشانده 

است.
او اظهار کرد: در ضلع شــمالی این شبستان و دقیقاً در امتداد 
در ورودی، منبر و محراب مسجد قرار دارد و منبر این مسجد 

از جنس آجر و دارای دو پله است.
طغرایی افزود: در انتهاي هر ردیف از ســتون های طاق دار 
طاقچه هایی با قوس نوع پنج و هفت کند بنا گردیده اســت 
که حرکت و تکرار تداوم ستون ها و طاق ها را تکامل بخشیده 
است. ابعاد ستون های این شبستان تقریباً 1,۴5*1 متر که به 

فاصله  تقریبی 1,70 متری از هم قرار دارند.
او ادامه داد: در دیواره شــرقی بنــا، در مرکزیت فاصله بین 
ســتون ها و امتداد قوس های جناقی پنجره به ابعاد 1,30*1 
متر که از کوچه کناری مســجد نورگیری می کند تعبیه شده 

است.
طغرایی گفــت: در بالای قســمت ورودی اصلی مســجد 
کتیبه ای سنگی قرار دارد که نام بانی مسجد، علی جان بیک 

گلزاده پور و سال احداث بنا 1330 حکاکی شده است.
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 مدیرکل درآمدهای عمومی شهرداری مشهد خبر داد

 تخفیف ۱۴ درصدی برای پرداخت
 نقدی عوارض

عمومــی  درآمدهــای  مدیــرکل 
شــهرداری مشــهد گفت: از ابتدای 
مهرمــاه امســال پرداخــت نقدی 
عــوارض و بهای خدمــات پروانه، 
و مجوزهای ســاختمانی  کار  پایان 
شهرداری مشمول 1۴ درصد تخفیف 

خواهد شد.
 به گــزارش صبح امــروز، محمود 
برهانی بابیان این مطلب، اظهار کرد: 
بر اســاس مصوبه شــماره ۲155۲ 
مورخ هشــتم بهمن ماه سال گذشته 

شــورای اسلامی شهر مشهد، از ابتدای مهرماه ســال جاری پرداخت نقدی عوارض و بهای 
خدمات پروانه، پایان کار و مجوزهای ســاختمانی طبق جزئیاتی که در آن مصوبه درج شده، 
مشــمول 1۴ درصد تخفیف می شود و شــهروندان برای دریافت متن کامل آن می توانند به 
تارنمای معاونت مالی و پشــتیبانی شهرداری مشهد به آدرس official.mashhad.ir مراجعه 

کنند.
وی افزود: اطلاع رســانی عمومی این موضوع نیز قبلًا در مهلت قانونی از طریق نشــریات 
اســتان، پایگاه اطلاع رسانی شــهرداری، فضای مجازی و همچنین نصب اعلان در مناطق 

مختلف شهرداری صورت پذیرفته است.

در قالب طرح محله ما صورت گرفت؛

بهسازی پیاده روهای مرکز محله شریعتی 70 
منطقه ۱0

مقدس  منطقه 10 مشهد  شــهردار 
پیاده روهای مرکز محله  بهسازی  از 
شــریعتی 70، ایــن منطقه در قالب 

طرح محله ما خبر داد.
 بــه گزارش صبــح امــروز، احمد 
حافــظ بابیان این خبــر اظهار کرد: 
پیاده روهای این پروژه به متراژ ۶00 
مترمربع بااعتباری 3میلیارد ریالی در 

حال اجرا است.
مقدس  منطقه 10 مشهد  شــهردار 
مهم ترین  از  پیاده روها  کرد:  تصریح 

فضاهای شــهری هستند که مورداستفاده شهروندان قرار می گیرند و بایستی در راستای ارتقا 
کیفیت تردد و زیباســازی محیط شهری و افزایش رضایتمندی شهروندان به صورت مستمر 

بهسازی و مرمت شوند.
لازم به ذکر است مرکز محله به مکانی در سطح یک محله گفته می شود که چندین کاربری 

خدماتی برای شهروندان را دارا باشد.
 

شهرداری مشهد 200 دستگاه اتوبوس می خرد

با تصویب شــورای اسلامی شهر مشهد، شهرداری مشــهد ۲00 دستگاه اتوبوس دیزل شهری 
مجموعا به قیمت ۶70 میلیارد تومان از شرکت ایران خودرو دیزل خریداری می کند.

 اعطاء مجوز خرید ۲00 دستگاه اتوبوس دیزل شهری یکی از دستور کارهای یکصد و ششمین 
جلسه علنی پنجمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد بود که امروز در تالار شهر برگزار شد. بر 
اســاس این لایحه که به تصویب شورای شهر رسید، به شهرداری مشهد اجازه  داده می شود، به 
منظور تأمین و نوسازی ناوگان اتوبوس رانی نسبت به خرید ۲00 دستگاه اتوبوس دیزل شهری 
به قیمت هر دستگاه 3 میلیارد تومان و مجموعاً به مبلغ ۶70 میلیارد تومان از شرکت ایران خودرو 

دیزل اقدام کند.
 همچنین شــهرداری مشهد مکلف اســت آثار مالی این مصوبه را از طریق الگوی تأمین مالی 
لیزینگ یا تسهیلات یا ســایر روش ها در اصلاح بودجه سال 13۹۹ و در صورت نیاز در بودجه 

سال 1۴00 شهرداری منعکس کند.
همچنین در مصوبه ای دیگر شورای اسلامی شــهر مشهد با  انتشار اوراق صکوک اجاره برای 

خرید اتوبوس موافقت کرد.
بر اساس این مصوبه به شهرداری مشهد اجازه داده می شود، به منظور تامین منابع مالی مورد نیاز 
جهت خرید اتوبوس، نسبت به اخذ موافقت اصولی از سازمان بورس و اوراق بهادار و انتشار اوراق 
صکوک اجاره با نرخ اجاره بهای مورد توافق با بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و سازمان 

بورس و اوراق بهادار ایران تا سقف مبلغ ۴ هزار میلیارد ریال اقدام کند.
نام برخی خیابان های مشهد تغییر کرد

از دیگر مصوبات این جلسه، تغییر نام های تکراری تعدادی از معابر و خیابان های مشهد بود. بر 
اساس این مصوبه که با رأی اعضای شورای شهر مشهد به تصویب رسید، نام های تکراری معابر 

»دادگر«، »حافظ  و حافظیه« و »بهارستان« تغییر خواهند کرد.
بر این اســاس، نام خیابان دادگر منشعب از بولوار احمدآباد به نام دادگر تثبیت شده و زیرنویس 

خیابان وکیل آباد ۶7 با حفظ شماره به نام دادگستر تغییر پیدا می کند.
 شهرداری مشهد برای خرید موتورسیکلت برقی تسهیلات می دهد

همچنین در یکصد و ششمین جلسه شورای شهر، با لایحه توسعه استفاده از موتور سیکلت های 
برقی موافقت شد که بر اساس آن شهرداری مشهد به منظور نوسازی موتورسیکلت های بنزینی 

فرسوده، تسهیلات ۲۲ میلیون تومانی با سود ۴درصد ارائه خواهد کرد.
بر اســاس این مصوبه، به شهرداری مشهد اجازه داده می شود، با هدف کاهش آلودگی و بهبود 
هوای شــهر مشهد و به منظور نوسازی موتورســیکلت های بنزینی فرسوده و توسعه استفاده از 
موتورسیکلت های برقی در حمل ونقل عمومی بار و سفرهای شخصی، نسبت به تخصیص یارانه 
برای جبران مابه التفاوت ســود تسهیلات مازاد بر ۴ درصد، به نحوی که بازپرداخت اقساط برای 
متقاضی حداکثر ۶0 ماهه و سقف تسهیلات تا ۹0 درصد قیمت موتورسیکلت برقی حداکثر  ۲۲ 

میلیون تومان باشد، اقدام کند.
در این جلسه همچنین صورت جلسه فاز نهایی پروژه مجمتع مسکونی ارزان قیمت کوثر واقع در 

اراضی گلشهر به تصویب رسید.

خبر

روستا شهرهایی در حاشیه مشهد
 پنج روستای بزرگ با 50 
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در  جمعیــت  هــزار 
به  مشــهد،  مجاورت 
خاطر توسعه شهری به 
این کلان شهر چسبیده 
و به بخشی از حاشیه  آن 
مبــدل شــده اند، گرجی 
همت آباد،  دهرود،  سفلی، 
علی آبــاد  و  اســلام آباد 
که  هســتند  روستاهایی 
ازنظر سکونتگاهی به شهر 
مشهد وصل شده اند اما ازنظر تقسیمات کشوری 
همچنان روستا به حســاب می آیند، ساکنان و 
متولیان مدیریت این روســتاها سال هاست که 
خواســتار الحاق قانونی ایــن محدوده منفصل 
شــهری به کلان شهر مشــهد، برخورداری از 
مزایــای خدمات شــهری و حل مشــکلات 
اجتماعی هستند.بااین حال دستگاه های مسئول و 
ذی ربط اجابت این درخواســت را که در ظاهر 
حلال مشکلات روستاهای حاشیه شهر مشهد 
تلقی می شود، منوط به تصمیم دیگری می دانند 
و هر یک از خود ســلب مســئولیت می کنند 
به طوری که این موضوع به یک معضل اجتماعی 

مزمن مبدل شده است.
موافقت وزارت کشور

به گزاش صبح امروز رئیس شورای شهرستان 
مشــهد در این خصوص گفت: حل مشکلات 
روستاهای »گرجی ســفلی، دهرود، همت آباد، 
اســلام آباد و علی آباد« با مجموع جمعیت 50 
هزارنفری در منطقه منفصل شهری بین شهرک 
مهرگان و منطقه ســه شهرداری مشهد ظرف 

سال ها بلاتکلیف مانده است.
شهناز رمارم افزود: باوجود موافقت وزارت کشور 
با الحاق این منطقه به شــهر مشــهد، شورای 
شهر پیشین مشهد در دوره چهارم این نهاد، در 
نشست 17 اردیبهشت 13۹۶ خود با این تصمیم 

مخالفت کرد.
وی به مشــکلات ناشی از این موضوع اشاره و 

بیان کرد: به دلیل مهاجرت قشر کم درآمد برای 
خرید زمین ارزان قیمت با متراژ زیر ۶0 مترمربع 
که شــرایط صدور پروانه را ندارند، ساخت وساز 
غیرمجاز به شــدت در این منطقه گسترش یافته 
است. همچنین بافت متراکم بدون رعایت اصول 
شهرسازی با سیما و منظر نامناسب شکل گرفته 
و توسعه بی رویه بافت متراکم ناهمگون در این 
منطقه حاشیه شــهر مشهد درواقع به مانند یک 
بمب ســاعتی است که اگر به ســرعت اقدامی 

صورت نگیرد خطر انفجار شدید آن وجود دارد.
عضو شورای اســلامی پنجم شهر مشهد ادامه 
داد: شورای شهرستان مشهد برای جلوگیری از 
ایجاد حاشــیه جدیدی در شهر مشهد به عنوان 
میانجی با استانداری، فرمانداری، بنیاد مسکن، 
اداره مسکن و شهرسازی و شهرداری در تسهیل 
فرآینــد تعیین تکلیف مکاتبه دارد و البته الحاق 
این منطقه به شهرداری مشهد برای این سازمان 
هزینه بر اســت اما از ســویی دیگــر افق آینده 
شهر مشــهد با طرح توسعه مشهد پیوند دارد و 

نمی توان به این منطقه منفصل بی توجه بود.
الحاق همت آباد در شورای عالی 
شهرسازی تصویب شده اما ... 

بخشدار مرکزی مشهد نیز گفت: شورای عالی 
شهرسازی و معماری الحاق روستای همت آباد 
به شهر مشهد را تصویب کرده است اما شورای 
فعلی شهر مشهد و شورای قبلی به دلیل رعایت 
نشــدن ضوابط شــهری در این مناطق، با آن 
موافقت نکرده اند، چراکه ساخت وســازهای این 
مناطق غیراصولی بوده، حرایم ممنوعه گاز، آب، 
برق و کشــف رود رعایت نشده، خانه ها با متراژ 
کم و متراکم و کوچه ها کم عرض و غیراستاندارد 
اســت و درواقع به دلیل نظارت ضعیف، ساختار 
معماری این مناطق بسیار ناامن است و سرریز 
جمعیت ناشــی از گرانی مسکن در شهر مشهد 
نیز در سال های اخیر به سوی این مناطق روان 
شده و روند ساخت وسازهای ناایمن و متراکم را 
افزایش داده  است.ابوطالب سرابیان افزود: وجود 
مشــکلات گفته شده مانع ســلب مسئولیت ما 

نیست و تأمین آب شرب سالم برای این مناطق 
وظیفه ماســت و در حال حاضر با افزودن یک 
چاه آب توسط شــرکت آب و فاضلاب مشهد 
و اختصاص 1۲ لیتر آب در ثانیه از آب مشــهد 
کیفیت آب شرب این منطقه را افزایش داده ایم 
اما بــه دلیل نبود نظارت میزان ســرقت آب و 
انشعابات غیرمجاز از آب آشامیدنی برای آبیاری 
باغات و استخرها در این مناطق بسیار زیاد است 
و تا زمانی که این مشکلات حل نشود تأمین نیاز 
واقعی 50 هزار نفر از ســاکنان این محل به آب 
آشامیدنی سالم مشکل است ضمن آنکه جرائم 
این تخلفات نیز اندک اســت و بازدارنده نیست.
وی ادامه داد: بااین وجود شرکت آب و فاضلاب 
مشهد امسال برای ســاماندهی این مشکلات 
با جدیت ورود کرده اســت و با هیچ فردی هم 
تعارف ندارد و از سویی دیگر اقداماتی در دست 
انجام است که تا پایان امسال بااتصال یک خط 
از انشــعابات جدید آب، کمبود و افت فشار آب 
آشــامیدنی در این مناطق به طور کامل برطرف 

شود.
دهرود؛ روستایی ۱8 هزار نفر بدون 

امکانات  و خدمات شهری!
دهیار روســتای دهرود نیز گفت: این روستا در 
عمل به شــهر مشهد چســبیده و سال هاست 
سرریز جمعیت این شــهر را تحمل می کند که 
کمبود آب شرب و باکیفیت گوشه کوچکی از آن 

به شمار می رود.
امیررضایی افزود: این روســتای 18 هزارنفری 
درحالی که از هیچ گونه امکانات و خدمات شهری 
برخوردار نیســت و جزء شهر مشهد محسوب 
نمی شــود، وضعیت امنیــت، آموزش وپرورش، 
بهداشت، اعتیاد و ساخت وسازهای غیرمجازش 
متأثر از چســبیدگی و همسایگی با شهر مشهد 

است.
وی در بیان مشکلات این منطقه اظهار داشت: 
یک کیلوگرم قیر و یک وجب آســفالت از بنیاد 
مســکن دریافت نکرده ایــم، طرح های هادی 
روســتایی به دلیل فشار شــدید جمعیتی دیگر 

جــواب نمی دهد، بــه دلیل تعریف روســتایی 
با عــوارض اندک روســتایی امــکان کنترل 
ساخت وسازهای غیرمجاز روستایی وجود ندارد 
و هیچ مرجعــی نمی تواند برای کســی که در 
محل فاقــد طرح، ساخت وســاز می کند، حکم 
تخریب صادر کند.دهیار روستای دهرود گفت: 
گرچه شورای عالی معماری و شهرسازی طرح 
الحاق روســتای دهرود به شهر مشهد را ابلاغ 
کرده اســت اما شورای شــهر قبلی و شورای 
فعلی به دلیل آنچه رعایت نشــدن اصول فنی 
ساخت وسازها در این محل می خواند از تصویب 
آن پرهیز می کند اما باید توجه داشت درجایی که 
هیچ ضابطه ای برای ساخت وساز و رعایت دیگر 
موارد وجود ندارد چگونه می توان انتظار رعایت 
فنی ساخت وســازها را داشت.رضایی افزود: این 
روستا و چهار روســتای دیگر چسبیده به شهر 
مشهد که در جمع بیش از 50 هزار نفر جمعیت 
دارند ابتدا باید بدون پیش شــرط به شهر مشهد 
الحاق شــوند تا بعدازآن بتــوان رعایت قوانین 

شهری را در آن الزامی کرد.
سرازیر شدن سرریز جمعیت مشهد به 

همت آباد
دهیار روستای همت آباد گفت: این روستا کاملًا 
به شهر چسبیده است و بافاصله کمتر از یک متر 
اخلاف فاحش در عرضه امتیازات و محرومیت 
از امتیازات وجود دارد. یک زمین، مجوز ساخت 
پنج طبقه دارد چون در طرح شــهر مشهد قرار 
دارد و زمیــن بغل آن نیز بــه دلیل قرار گرفتن 
در روســتا از ایــن خدمات محروم اســت یک 
کوچه از خدمات آب، برق، گاز، تلفن، بهداشت، 
آموزش وپرورش، آسفالت، جمع آوری زباله و سایر 
خدمات شهری برخوردار است امام کوچه بعدی 
به دلیل واقع شــدن در طرح روستایی فاقد این 

امکانات و خدمات است.
جلال تقوی افزود: در حال حاضر با بودجه اندک 
دهیاری در حد توان در حال خدمات رســانی به 
مردم محل هســتیم درحالی که باوجود سرریز 
جمعیت مشــهد و وجود اتباع خارجی جمعیت 

این مناطق چند برابر آمارهای اعلام شده  است، 
آب آشــامیدنی موردنیاز مردم از چند حلقه چاه 
تأمین می شــود که بعد از کلرزنی بدون تصفیه 
در لوله ها جاری می شود؛ سیستم دفع فاضلاب 
وجود ندارد، انشعابات غیرمجاز و نصب مستقیم 
پمپ روی لوله های اصلی نیز آن قدر زیاد است 
که کل جریان آب رسانی را مختل می کند و آب 
آن در طول شــبانه روز دچار افت فشار و کمبود 
اســت همچنین شــیوع اعتیاد و وجود معتادان 
متجاهر نیز از مشکلاتی است که این منطقه با 

آن دست به گریبان است.
وی ادامه داد: مســئولان، مســئله عدم رعایت 
ضوابــط فنی در ساخت وســازها را بهانه اصلی 
ملحق نشدن این مناطق به شهر مشهد عنوان 
می کننــد درحالی که تا زمانی که این مناطق به 
شهر مشهد الحاق نشده  است نمی توان مردم را 

مجبور به رعایت این الزامات کرد.
دهیار روستای همت آباد گفت: در منطقه بیش از 
۲00 کارگاه ضایعات بی مجوز فعالیت می کنند 
که علاوه بر آلودگی های زیست محیطی، برای 
زندگــی روزمره مردم محل مثــل عبور و مرور 
هم مشکلاتی ایجاد می کنند درحالی که به دلیل 
نبــود زمینه قانونی برای اجــرای محدودیت ها 
قادر به برخورد قانونی با آن ها نیســتیم و با یک 
گشت شبانه روزی برای کنترل ساخت وسازهای 
غیرمجاز و پیشــگیری از تجــاوز به حریم های 
عمومی تلاش می کنیم اما به دلیل وسعت کار 
موفقیت چندانی نداریم.تقوی افزود: این منطقه با 
انبوه جمعیت متراکم فقط دارای یک پارک 500 
متری اســت و هیچ گونه مکان عمومی ورزشی 
هــم ندارد.وی نیز متذکر شــد تا زمانی که این 
روستاها به شکل رسمی و قانونی به شهر مشهد 
الحاق نشوند نمی توان با اتکای به مفاد قانونی 
جلوی تخلفات، به ویژه تخلفات ساخت وســاز را 

در آن گرفت.
کلان شــهر مشــهد دارای بیش از 3.5 میلیون 
نفر جمعیت اســت که از این میزان بیش از 1.5 

میلیون نفر آن حاشیه نشین هستند.

عضو کمیسیون عمران در نطق پیش از دستور شورا مطرح کرد:

تأکید شورای پنجم بر گسترش حمل ونقل پاک و پیاده محور
عضو کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر 
مشهد در نطق پیش از دســتور صد و ششمین جلسه علنی 
بر رویکرد شورای پنجم بر گسترش حمل ونقل پاک و پیاده 

محور تأکید کرد.
به گزارش صبــح امروز، مجتبی بهاروند، کــه تا چند هفته 
قبل ریاســت کمیسیون عمران ، حمل و ترافیک را بر عهده 
داشته است، در صد و ششــمین جلسه علنی با گرامیداشت 
فرارســیدن هفته » دفاع مقــدس «  و بابیان این که ۲1 ماه 
ســابقه رزمندگی در جبهه های حق علیه باطل را در کارنامه 
خودم دارم، گفت: به نیکی می دانم که در انتهای مسیر، این 
حق است که پیروز است، هرچند که جبهه حق طلبان دارای 

یاران اندکی باشند.
او همچنیــن یکم مهرمــاه، برابر ۲۲ ســپتامبر روز جهانی 
بــدون خودرو را یــادآوری کرد و افزود: ایــن نام گذاری که 
ضرورت اشاعه حمل ونقل پاک را یادآور می شود را به تمامی 
دســت اندرکاران حــوزه حمل ونقل و به ویژه ســازمان های 
مردم نهــاد که در این زمینه اقدامــات مؤثری انجام دادند را 

تبریک میگویم.
 او ادامه داد: روزی که در نخستین سال فعالیت شورای پنجم 
به ریاســت کمیســیون حمل ونقل انتخاب شدم را فراموش 
نمی کنم. در این روز، ســرمایه گذاران نــاوگان اتوبوس رانی 
در عرصه میدان شــهدا تجمع کرده بودند و نســبت به سوء 
تدبیری که 10 سال از آن رنج می کشیدند، اعتراض داشتند. 
روز بعد، شــاهد تجمع تاکسیرانان فرودگاه بودیم و روزهای 
آتی نیز دیگر دســت در اندر کاران این حوزه، تجمعات خود 
را آغاز کردند. این تجمع ها کــه همگی به حق بودند، حدود 
۶ ماهی طول کشــید و پس ازآن، بســیاری از معضلات این 
عزیزان حل شــدند. عمده فعالان حوزه حمل ونقل شهری، 
از برخوردهای قهری و قضایی که در سال های گذشته علیه 
آنان صــورت می گرفت، ناراضی بودند. در این راســتا تمام 
تلاش بنده بر این بود که این برخوردهای قهرآمیز را به سوی 
گفتگــو، مدارا و تفاهم پیش ببریم. روند انتخابات نمایندگان 
حوزه هــای حمل ونقلی را از حالت صوری خارج کردیم و کار 
را به دست خودِ مردم سپردیم. شهروندان هم به خوبی، پاسخ 

اعتمادِ بنده را دادند که از همین جا از آنان تشکر می کنم.
 بهاروند اظهار کرد: نوسازی ناوگان اتوبوس رانی و تاکسیرانی 
مدیریت شهری مشهد نیز با جدیت به پیش رفت که به عنوان 

الگویی برای دیگر کلان شهرها تبدیل شده است. طی 3 سال 
تصدی ام بر ریاســت کمیســیون عمران و حمل ونقل، 38۶ 
دستگاه اتوبوس و مینی بوس به ناوگان افزوده شده است. این 
در حالی اســت که قیمت هر اتوبوس از 500 میلیون تومان، 

به حدود 3میلیارد تومان افزایش یافته است.
او یادآور شــد:به توان یابان عزیز هم توجه ویژه ای داشته ایم 
و تخفیفــی 50 درصدی برای ۶0 ســفر با تاکســی و ۶0 
ســفر رایگان با اتوبوس و قطار شــهری در ماه را برای این 

بزرگواران مصوب کرده  ایم.
وی گفت: در بحث پایانه های مسافربری نیز اقدامات خوبی 
صورت گرفت. شــرکت های مســتقر در پایانه ها میلیاردها 
تومان عوارض عقب افتاده و جریمه دیرکرد طی ســالیان را 
بدهکار بودند. ازاین رو به سوی ایجاد تفاهم نامه ای با انجمن 
صنفی اتوبوس رانی برون شــهری پیش رفتیم که دســتاورد 
آن پرداخت عوارض به صورت آنلاین و بخشــودگی جریمه 
دیرکردهــا بود. از دیگر اقدامات در حــوزه پایانه  ها می توان 
به صدور بلیت الکترونیکی ســفر اشاره کرد. سالیان سال بود 
که دلالان و ســودجویان در پایانه ها سرازیر می شدند و بازار 

سیاه فروش بلیت برای خودشان به راه انداخته بودند. ازاین رو 
سامانه صدور بلیت الکترونیکی را راه اندازی کردیم. مدیرکل 
مسافری ســازمان راهداری کشــور نیز طی بازدید از پایانه 
مسافربری مشهد، رضایت خود را نسبت به اقدامات صورت 
گرفته بیان داشــته و اعلام کرد که طرح های اجراشــده در 
مشهد را به عنوان الگویی اجرایی در سراسر کشور موردتوجه 

قرار خواهد داد.
بهاروند بابیان این که فعالیــت حوزه های عمرانی و تکمیلی 
قطار شــهری نیز هیچ گاه متوقف نشده است، تصریح کرد: 
باوجودآنکــه هزینه احداث هر کیلومتــر آن از ۲00 میلیارد 
تومان به بیش از 800 میلیــارد تومان افزایش پیداکرده، اما 
فعالیت هــا همچنان ادامــه دارد. در همین وضعیت گرانی و 
تورم، خط دوم قطار شهری به بهره برداری رسید. حفاری خط 
3 نیز بدون توقف در حال انجام است و در تلاش هستیم تا 5 
کیلومتر از این خط را که حدفاصل پایانه مسافربری تا میدان 

شهدا است را به مرحله بهره برداری برسانیم.
او ادامه داد: عملیات کارگاهی خط ۴ که انتهای خواجه ربیع 
را به شــهرک شهید باهنر متصل خواهد کرد نیز چندی قبل 

فعالیت خود را آغاز کرده اســت، همچنین خطوط ۲، 3 و ۴ 
قطار شهری در میدان شــهدا به یکدیگر متصل می شوند تا 

شاهد حمل ونقلی سریع، ایمن و به صرفه باشیم.
بهاروند گفــت: در حوزه عمرانی نیز اقدامــات قابل توجهی 
صورت گرفته اســت. ســاخت تقاطع های هم ســطح و غیر 
هم ســطح، چپ گردها و اصلاح های هندسی، رضایت خاطر 
شــهروندان را فراهــم کرده و ترافیکــی روان و ایمن را در 
خیابان های شهر جاری کرده است. مشهد در این دوران، به 
کارگاهی عمرانی منظم و باانگیزه تبدیل شده بود که پروژه ها 

را در موعد مقرر، به مرحله بهره برداری می رساند.
در کنار همــه این اقدامات، از گســترش حمل ونقل پاک و 
پیاده محور نیز غافل نبوده  ایم. مشهد از حیث میزان خطوط 
احداثی دوچرخه ســواری، رتبه نخست کشور را دارد. مصوب 
شــده که ۲50 کیلومتر خطوط دوچرخه ســواری در مشهد 
احداث شــود که طی مرحله ای 1۲0 کیلومتر و در مرحله  ای 

دیگر ۶0 کیلومتر ساخته شده است.
رئیس سابق کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای 
اســلامی شهر گفت: به خاطر داشته باشیم که چگونه شروع 
کردن برنامه ها، مهم است، توجه داشته باشیم که پروژه های 
بهره برداری شده در سال چهارم شورا، همگی حاصل 3 سال 
زحمت و تلاش و کارِ کارشناســی در کمیســیون عمران و 
حمل ونقل هستند،  بنده مطمئن هستم که شهروندان هیچ گاه 
خدمــت و تلاش صادقانه را از خاطــر خویش نمی برند، این 
روزها به لطف اصحاب رســانه، خبرنگاران و روزنامه نگاران 
محترم، تفاوت بین تلاشِ واقعی و اقدامات پوپولیستی واضح 
و مشــخص است. توجه داشته باشیم که شهروندان، ناظر بر 

اعمال ما هستند.
بهاروند تصریح کرد: بنده در طول یک سال گذشته هر آنچه 
برخلاف مصالح شــهروندان بوده را مطرح کرده و انتقادم را 
نســبت به این موارد اعلام کردم. خرسندم از اینکه منفعت 
شــخصی را فدای مصلحت اندیشــی  ها نکردم و جز در برابر 
پروردگار یکتا و ولی نعمتمان امــام رئوف در برابر هیچ کس 
دیگری ســر تعظیم فرود نیاوردم، از همین جا به شهروندان 
قول می دهم که در سال پایانی فعالیت شورای پنجم، وظیفه 
نظارتی ام را تشدید کنم تا ایرادات احتمالی فرایندها برطرف 
شود و در آینده نزدیک با مردم عزیز از عملکرد شورای پنجم 

و مدیریت شهری بیشتر سخن خواهیم گفت .
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 پرنده ای که شنبه ترند شد

مهسا؛ حس شادی گل در ارتفاع 4 متری! 
بعد از سال ها یک دختر ۲1 ساله توانست در رشته پرش 

بانیزه با پرواز ۴ متری خود همه نگاهها را خیره کند. 
 مهســا میرزاطبیبی را می توان پدیــده جدید دوومیدانی 
ایران در بخش زنان دانست؛ دختر ۲1 ساله ای که برای 
اولین بار در تاریخ این رشته در ایران از مانع ۴ متری عبور 

کرد و حالا اهداف خیلی بزرگتری در سر دارد. 
این رکورد که در مرحلــه دوم لیگ برتر دوومیدانی و در 
مجموعــه آفتاب انقلاب تهران ثبت شــد، حالا خیلی از 
نگاهها را به سمت دختری برده که می گوید به زودی او 

را در المپیک هم خواهیم دید. 
ویدیوی پرش او روز شــنبه در فضای مجازی دســت به 
دست می شــد و خیلی از کاربران به تمجید از این دختر 
ایرانی پرداختند تا حالا نام مهسا میرزاطبیبی به نامی آشنا 

برای مردم و ورزش دوستان باشد. 
با اینکه میرزاطبیبی هنوز یک متری با رکورد جهانی این 
رشــته در بخش زنان فاصله دارد، اما روند پیشــرفت او 
نشــان می دهد اگر به چند مسابقه بین المللی اعزام شود 
و امکانات بیشتری در اختیارش قرار بگیرد، پتانسیل پرش 

های بلندتر از این را هم خواهد داشت. 
به همین بهانه دقایقی با مهســا میرزاطبیبی که روز شنبه 

تمام نگاهها را در ورزشــگاه آفتاب انقلاب به خود خیره 
کــرد، همکلام شــدیم. در ادامه مشــروح صحبت های 
رکــورددار ماده پرش بانیزه زنان ایران را در گفت و گو با 

»ورزش سه« می خوانید.
 مدت ها برای رکورد ۴ متری تلاش کردم

من مدت هاست برای رســیدن به رکورد ۴ متر و بالاتر 
از آن تمرین می کردم. در مرحله قبلی لیگ باشگاههای 
کشــور هم که رکورد 3,۹1 متــر را زدم و رکورد ملی را 
جابجا کردم، می خواستم به رکورد ۴ متر برسم، اما نشد. 
ایــن بار دیگر بعد از ثبت پرش 3,۹۲ توانســتم از مانع ۴ 
متری هم عبور کنم و به رکوردی که فکرش را می کردم، 
برسم. در پرش با نیزه باید رکورد را سانتی متر به سانتی 
متــر افزایش دهیم، اما من حتی شانســم را برای رکورد 

۴,10 متر هم امتحان کردم که نشد. 
رکورد مردان و زنان قابل مقایسه نیست

در تمرینــات با اینکه خیلی پرش انجــام نمی دهیم، اما 
بیشتر از این هم پریدم. رکورد پرش با نیزه زنان در جهان 
5 متر اســت و امیدوارم یک روزی به آن هم برسم. البته 
در کل به خاطر شــرایط بدنی و فیزیکی زنان در دنیا هم 
بیش از یک متر رکــورد مردان و زنان فاصله دارد. اصلا 

نمی توانیم رکورد مردان ایران را با زنان مقایســه کنیم. 
من اولیــن دختر پرش بانیزه ایران هســتم که بالای ۴ 
متر پریدم و از این به بعد هم ســعی می کنم رکوردم را 

افزایش دهم. 
هدفم رسیدن به ورودی المپیک است

من اهداف بزرگــی دارم و می خواهم با تمرین و تلاش 
به رکورد ورودی المپیک و طلای قهرمانی آســیا برسم. 
رکورد ورودی المپیک ۴,70 متر اســت و حتی در همین 
مدت کوتاه باقی مانده این پتانســیل را در خودم می بینم 
که بتوانم این رکورد را برای المپیک توکیو بزنم. اگر هم 
نشد برای دوره بعد تلاش می کنم و فرصت زیادی دارم 

تا به این رکوردها برسم. 
بیشتر از پاداش به اعزام بین المللی نیاز دارم 

فدراسیون برای ورزشکارانی که رکورد ملی را جابجا می 
کنند، پاداش تعیین می کند. البته این پاداش بعد از اعلام 
نتایج تســت دوپینگ پرداخت خواهد شــد. بیشتر از این 
جایزه من نیاز دارم که به مسابقات بین المللی اعزام شوم 
و تجربه کسب کنم. البته در چند سال اخیر سابقه حضور 
در مســابقات ترکیه ۲018، قهرمانی داخل سالن آسیا و 
قهرمانی آســیا در قطر را دارم. در مسابقات داخل سالن 

به مدال نقره رســیدم؛ اما نیاز دارم که به تورنمنت های 
باکیفیت اعزام شوم تا رکوردم افزایش پیدا کند. متاسفانه 

در ایران رقبایم فاصله زیادی با من دارند. 
با محسن ربانی تمرین می کنم

پرش با نیزه قاعدتا با نیزه، تشــک پرش و لاین مناسب 
پرش نیاز دارد. خدا را شــکر امســال با تیم پلیمر خلیج 
فــارس در لیگ برتر هســتم که تجهیــزات خوبی را در 
اختیار ما گذاشتند. من ســاکن تهران هستم و در تهران 
هــم با آقای ربانی تمرین می کنم که خیلی برایم زحمت 
کشــیدند. امیدوارم بتوانم خیلی زود به رکوردهای بهتری 

برسم. 
از رکوردشکنی ورزشکار سوئدی الگو می گیرم

من مسابقات خارجی را هم دنبال می کنم و از ورزشکاران 
باکیفیت جهان الگو می گیرم. در رشته پرش با نیزه اخیرا 
یک ورزشــکار سوئدی مطرح شده که رکوردهای زیادی 
را جابجا کرده. او اخیرا توانســته از روی مانع ۶,1۶ متری 
هم عبور کند؛ با اینکه فکر کنم فقط ۲0 ســال دارد. البته 
همانطور که گفتم هم شرایط مردان با زنان متفاوت است 
و هم شــرایط ما در ایران را نمی توانید با یک ورزشکار 

خارجی مقایسه کنید.

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای 
شماره 13۹۹۶030۶۲71001۶00  تاریخ 13۹۹/5/۲7  هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نجمه عزیزی 
گلمی فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 53۲ صادره از مشهد در ششدانگ یک باب منزل به مساحت  1۴۹/۶۹ متر مربع قسمتی 
از پلاک 87۲5 فرعی از 3 اصلی واقع در حرعاملی 3۹ بین هجرت 5و7 پلاک 1/۲7 متعلق به خود متقاضی ) سهم مشاعی خودش( 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 5۲3 تاریخ انتشار نوبت 

اول: 13۹۹/7/1. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/7/1۶
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر 
رای شماره  13۹۹۶030۶۲71000۲0۴هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای محمد حسن نیک طلب نوروزی 
فرزند احمد به شــماره شناسنامه 80۲ صادره از قوچان در ششدانگ اعیان یک باب منزل به مساحت  101/۹0 متر مربع قسمتی از 
پلاک ۶0 اصلی بخش ۹  واقع در خیابان دریای دوم حسینی محراب بین ۴۶و۴8 پلاک ۴50 اعیان متعلق به خود متقاضی وعرصه 
موقوفه کربلایی حسن دربان و آقا میرزا محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م.الف5۲1 تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/7/1. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/7/1۶
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی برابر 
رای شماره 13۹۹۶030۶01۲00 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشمر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم معصومه جوهر فرزند محمد مهدی بشماره 
شناسنامه 11800 صادره از کاشمر در ششدانگ اعیان یکباب ساختمان به مساحت 1۴۹/80 متر مربع از پلاک  شماره 1۴۶0  اصلی 
واقع در بخش یک شهرکاشمر به آدرس  خیابان قائم ۲۲- پلاک 7 خریداری از مالک رسمی آقای /خانم  اداره اوقاف محرز گردیده 
اســت .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .تاریخ انتشار نوبت اول :13۹۹/7/1 

.تاریخ انتشار نوبت دوم : 13۹۹/7/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت  اسناد و املاک کاشمر 

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای 
شماره 13۹۹۶030۶01۲000۶10 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشمر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم  خلیل خزاعی فرزند علی بشماره شناسنامه 
08۹01۴5083 صادر ه از کاشمر در ششدانگ اعیان  یکباب ساختمان به مساحت  151/70 متر مربع از پلاک  75 فرعی از30۲۶  
اصلی واقع در بخش یک  حومه کاشــر خریداری از مالک رســمی آقای / خانم  اداره اوقاف  به آدرس  خیابان امام موسی صدر۲3 
پلاک 75 محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .تاریخ انتشار نوبت 

اول :13۹۹/7/1 .تاریخ انتشار نوبت دوم : 13۹۹/7/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/6اصلاحیه
پیرو آگهی  موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد ســند رسمی و ماده 13 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی نوبت دوم منتشرشده در مورخه  
۹۹/۶/31   ذیل موضوع در خواست متقاضی  آقای گل محمد کمال احمدی شماره رای 13۹8۶030۶0070003۹0 

صحیح می باشد.
ثبت اسناد و املاک تربت جام

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند 
رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
13۹0/۹/۲0 و برابر رای شماره 13۹۹۶030۶00۶00103۹ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای محمد مخلصی فرزند علی اصغر به 
شماره شناسنامه 1۹۴71 صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک دربند  مغازه به مساحت 1۴3 متر مربع) یکصد 
و چهل و سه مترمربع( قسمتی از پلاکـهای 1851 الی 1857  اصلی اراضی شهر واقع در خراسان رضوی بخش یک 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه از مالک رسمی عباس شیروانی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: ۶/1۶/ 13۹۹ . تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/7/1
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

ندای قلبی؟ دفعه بعدی!
کاظم رئوف، خبرنگار ورزشی

فوتبال  دوســتان ایــن روزها عجیب دلگیر رویدادهای غیرمنتظــره در فصل نقل و انتقالات 
فوتبال ایران هســتند. باید به ایشان حق داد که از شنیدن اخبار ناخوشایند و اظهارات عجیب 
این روز های فوتبالیســت های ایرانی، با خود بگویند عجب بازیکنان بی معرفتی هســتند، چرا 

مصاحبه می کنند و چرا اعلام می کنند تا روز آخر منتظر تماس مدیران باشگاه هستیم؟!
بازیکنانی که در حال مذاکره با یک باشگاه پرطرفدار سخن از عشق قدیمی و جاودانه به میان 
می آورند و مدعی هواخواهی یک تیم از زمان کودکی می شوند ولی پای میز مذاکره و امضای 

قرارداد با رقیب دیرینه می نشینند.
بــا این حال، ایــن رفتارها فقط یک روی ســکه بازار نقــل و انتقالات اســت و هنوز هم 
بامعرفت هایی پیدا می شوند که با تیم ها قرارداد دلی امضا می کنند، ارزان و طولانی مدت، اما 
مهمان دل های هواداران می شوند تا قیامت. هنوز هم خواندن خاطره شیرین رضا شاهرودی 
از پیوستن به تیم محبوبش، حال آدم را خوش می کند، آن جا که می گوید: »وقتی برای بستن 
قرارداد به باشــگاه پرسپولیس رفتم، پروین به من گفت: برای بازی کردن در پرسپولیس باید 
دویست هزار تومان بدهی ! من در جواب گفتم: من پول ندارم فقط یک موتور دارم که تقریبا 
500 هزار تومان می ارزد، همان را می فروشم و به پرسپولیس می آیم. پروین قبول کرد و گفت 
برو بفروش و بیا. من با خوشحالی بیرون آمدم تا موتور خود را بفروشم که پروین من را صدا 
کرد و گفت: تو به درد پرسپولیس می خوری. او با من یک قرارداد 500 هزار تومانی بست“.

شــاید داشتن چنین توقعی از نسل فعلی فوتبالیســت های ایرانی جایز نباشد، چون شرایط با 
گذشته کاملا فرق کرده و فوتبال منبع اصلی درآمد آنها شده است )بماند که فوتبالیست های 
قدیم نه منبع اصلی داشتند و نه فرعی(، اما نباید صبح در دفتر فلان تیم باشند، مذاکره  کنند 

و شب با بهمان تیم در هتلی لوکس قرارداد امضا کنند.
همه می دانیم فوتبال ایران چه آشفته بازاری است و چه پول هایی در آن جابه جا می شود. اخیرا 
فدراســیون با تصویب قانون عجیب منع حضــور خارجی ها در فوتبال ایران، علاوه بر کمک 
بــه افزایش بدون برنامه مبلغ قرارداد بازیکنان و مربیــان ایرانی، فضای خوبی برای جولان 

دلال ها به وجود آورده است.
براســاس قانون جدید، تیم های فوتبال ایرانی تا اطلاع ثانوی اجازه استفاده از مربی و بازیکن 
خارجی را ندارند با یک اســتثنا که خارجی های فعلی فوتبــال ایران می توانند به فوتبال خود 
ادامه بدهند. موضوعی که باعث افزایش سرســام آور قیمت ها شده است و از آن جا که معمولا 
نظارت کافی هم وجود ندارد، بســیاری از تیم های لیــگ برتری، هتل های تهران را به دفتر 
باشــگاه خود تبدیل کرده اند تا دور از چشــم بقیه راحت تر درباره این مبالغ هنگفت صحبت 
کنند. با بازیکنان و مدیر برنامه های آنان )بخوانید دلال های کت و شــلواری( ملاقات کنند و 

چانه بزنند و قرارداد ببندند.
دوســتی می گفت: دقیقا همان جا که فکــر می کنید فوتبال ایران چیزی برای متعجب کردن 

شما ندارد اشتباه کرده اید. همان لحظه غافلگیری جدیدی خواهید دید.
فوتبالیستی که در دو فصل اخیر در یکی از تیم های شهرستانی عملکرد خوبی داشت و مورد 

توجه سرخابی های پایتخت قرار گرفت، جدیدترین مورد غافلگیری در فوتبال ایران است.
این بازیکن در کمتر از ۲۴ ســاعت با هر دو باشگاه مذاکره کرد. صبح با استقلال و بعدازظهر 
با پرســپولیس. بعد از خروج از دفتر قرمزهای پایتخت بود که اعلام کرد به ندای قلبی خود 

گوش خواهد کرد و در نهایت نیمه شب با تیم رقیب آنها قرارداد بست.
شــاید به جرئت بتوان گفت در دو دهه اخیر، اولین بار علی فتح الله زاده و در داســتان معروف 
مرتبط با مهدی هاشمی نسب بود که پای دلالیسم افراطی و اصطلاحا غُر زدن بازیکن را در 
فوتبال ایران باز کرد، آن جا که در سال 137۹ برای جذب مهدی هاشمی نسب، مدافع ناراضی 
پرســپولیس، و متقاعد کردن وی برای حضور در اســتقلال، قراردادی به ارزش 100 میلیون 
تومان با او امضا کرد، در حالی که در آن زمان قرارداد احمدرضا عابدزاده، بهترین فوتبالیست 
وقت فوتبال ایران، با تمام آپشــن ها ۲0 میلیون تومان بود. سنگ بنای بدی که گذاشته شد 
و فوتبال ایران را وارد عصر جدیدی از دلالیســم و شارلاتانیسم افراطی کرد که امروزه همه 

ارکان آن را دربرگرفته است.
اینــک، نقش دلال هایی که فوتبــال ایران را به جولانگاه یکه تازی خود تبدیل کرده اند، دیگر بر هیچ 
کســی پوشیده نیســت. هر دلال با چند نوچه در کنار مدیران باشــگاه ها حضور دارد و در بسیاری از 
مواقع احکام را به مدیر دیکته می کند بدون آن که مدیر باشــگاه، چه نوع دولتی و چه خصوصی اش، 
حق هیچ نوع اعتراض یا ابراز عقیده ای داشــته باشــد.اظهارنظر های عجیب و غریب فوتبالیست ها و 
ترفندهای مختلف دلال ها باعث افزایش بی  حســاب و کتاب قیمت فوتبالیست های ایرانی شده است و 
همه می دانند مبالغ اعلام شــده در قرارداد فوتبالیســت ها فقط یک عدد است. آنها با آوردن آپشن ها و 
متمم هــای مختلف قرار داد خود را به چند میلیارد تومان افزایش می دهند.البته پس از اتفاقات پیرامون 
قرارداد مارک ویلموتس، از مدیران فدراسیون و انجام اصلاحات فوتبالی و نظارت بر آن ناامید شده ایم، 
اما انتظار داریم با ورود دســتگاه  قضا شرایط متشنج بازار در فوتبال ایران بهبود پیدا کند. اگرچه آن ها 

نمی توانند به طور علنی مداخله ای صورت دهند، اما توقع این است که نظارت ها را تشدید کنند.

 57۰ دقیقه در حسرت یک گل آسیایی

فریادهای بی ثمر رحمتی از تبعیدگاه! 

نیمکت نشینی بیرانوند در بلژیک چه زمانی تمام می شود؟

ســرمربی جوان شــهر خودرو توانســت اولین امتیاز دوران 
سرمربیگری اش را به دست آورد اما همچنان طلسم گل نزدن 

همراه این تیم ماند.
به گزارش »ورزش ســه« پس از اعلام ترکیب شهر خودرو 
برای دیدار با الهلال مشــخص شــد که مهــدی رحمتی 
می خواهــد از ضعف فنی حریف خــود نهایت بهره را ببرد و 
برخلاف دو دیدار گذشته، به صورت همزمان محمد قاضی و 
حسین مهربان را در ترکیب تیمش قرار داده بود تا با ترکیبی 
تهاجمی نماینده ایران پا به میدان بگذارد؛ ترکیبی که شــاید 
بتواند طلســم ۴ بازی گل نزدن شــهر خودرو را در آسیا که 
بدترین عملکرد یک نماینده ایــران در ادوار لیگ قهرمانان 

آسیا به شمار می آید، را بشکند. اما زوج قاضی - مهربان هم 
نتوانست به این طلسم پایان دهد تا شهر خودرو ۴50 دقیقه 

بدون گل زده را در آسیا بگذراند.
دیدار شــب گذشــته بهترین فرصت برای پیروزی شــهر 
خودرویی ها با توجه به غایبان پرشمار الهلال بود اما آن ها در 
نهایت توانســتند با یک امتیاز از میدان خارج شوند؛ هر چند 
که محمد نوازی مربی شهر خودرو در نشست خبری مدعی 
شده بود که الهلال همیشه همان تیم است و بازیکنان اصلی 
خود را در اختیار داشته و در مقایسه ای جالب گفته بود ما هم 

بازیکنان بسیاری را در ترکیب خود نداشته ایم!
حتــی اگر بخواهیم دیدارهای پلی آف را حســاب کنیم، این 

تیم در مرحله دوم پلی آف هم موفق به گلزنی مقابل السیلیه 
نشــد و در ضربات پنالتی حریف خود را شکست داد تا بیش 
از 570 دقیقه مشــهدی ها در آسیا گل نزده باشند؛ اتفاقی که 
باعث شــد تا پلن B مهدی رحمتی هم برای رسیدن به گل 
ناکام باشد و به رغم کسب اولین امتیاز آسیایی شهر خودرو، 
شاگردان رحمتی همچنان در حسرت رسیدن به نخستین گل 

آسیایی خود در مرحله گروهی باشند.
مهدی رحمتی که در قامت ســرمربی شهر خودرو است، به 
دلیل حضورش نام در لیســت بازیکنان شهر خودرو نتوانست 
در دیدارهای آســیایی از گوشه زمین تیمش را هدایت کند و 
از روی ســکوها با فریادهای بلند خود نکات مدنظر خود را 

به گوش بازیکنان می رســاند؛ روی نیمکت شهر خودرو اما 
چهره هایی چون محمد نوازی، علی سامره و اشکان نامداری 
دستیاران سرمربی جوان شهر خودرو حضور داشتند تا بتوانند 
از نزدیک نکات مدنظر رحمتی را برای بازیکنان شرح دهند. 
رحمتی در دیدار با پاختاکور هــم اگر به میدان نرود، باید از 
روی ســکوها تیمش را هدایت کند و ســپس در لیگ برتر 
می تواند به کار خود در تیم شهر خودرو از لبِ خط ادامه دهد.

هــر چند رقیب علیرضا بیرانوند عملکرد چندان خوبی در این تیم نداشــته 
است ولی همچنان بازی به دروازه بان ایرانی نرسیده است.

به گزارش ایســنا، آنتورپ در هفته ششم لیگ بلژیک به دیدار یوپن رفت 
و به تســاوی دو بر دو رسید. در این دیدار نیز علیرضا بیرانوند روی نیمکت 
ذخیره ها قرار داشت و مجالی برای بازی کردن پیدا نکرد تا دروازه بان اول 

تیم ملی فوتبال ایران همچنان نیمکت نشین تیمش باشد.
بیرانوند آخرین بــار در لیگ برتر در بازی برابر پیکان به میدان رفت که با 
برتری 3 بر یک سرخ ها به پایان رسید و بعد از این دیدار راهی بلژیک شد 

و از آن زمان نتوانسته است در هیچ بازی رسمی به میدان برود. 
آنتورپ قبل از خرید بیرانوند، ژان بوته دروازه بان فرانسوی را خرید و اکنون 
دو دروازه بان آماده دارد و کار برای بیرانوند سخت است که بتواند به دروازه 

تیمش برســد، چرا که دیرتر از این دروازه بان به تمرینات تیمش رســید و 
وقفه ای که ایجاد شده و باعث شد او دیرتر از موعد مقرر به بلژیک برود.

به نظر می رسد این موضوع سبب شده تا فعلا سرمربی آنتورپ نظر مساعد 
روی گلر ایرانی نداشته باشد.

با این حال بوته در ۶ دیدار چندان موفق عمل نکرده و ۹ بار دروازه خودی 
را باز شــده دیده است و همین باعث شده تا آنتورپ در رده دهم لیگ قرار 
داشــته باشد. شاید این عملکرد باعث شود تا در روزهای آتی فرصت بازی 
به علیرضا بیرانوند نیز برســد و او بتواند اولین بازی رسمی خود را در اروپا 

انجام دهد. 
آنتــورپ در بازی بعدی خود باید برابر کورتریک تیم ســابق محمد نادری 

مدافع پرسپولیس قرار گیرد.

قهرمانی پارکور کار جوان ایرانی در 
مسابقات جهانی

پارکور کار ایرانی موفق شد در رقابت های جهانی پارکور به مقام قهرمانی دست پیدا کتد.
به گزارش ایسنا، با اعلام فدراسیون ژیمناســتیک، یاسین همتی نژاد، پارکورکار جوان ایران 
توانســت در رقابت های جهانی پارکور که به صورت مجازی برگزار شــد به عنوان باارزش 
قهرمانی دســت پیدا کند.این رقابت ها با حضور 70 پارکورکار برتر جهان برگزار شــد که در 
نهایــت داوران 8 نفر را انتخاب کردند که همتــی نژاد در آرای داوران جایگاه اول را به خود 
اختصاص داد. این پارکورکار در بخش آرای مردمی هم چهارم شــد تا در مجموع به عنوان 
قهرمان جهان انتخاب شــود و به مدال طلای این رقابت ها دست پیدا کند. این مدال اولین 
مدال ایران در رقابت های جهانی پارکور محســوب می شود.همتی نژاد علاوه بر کسب عنوان 
قهرمانی توانست عنوان پدیده مسابقات را هم به دست بیاورد. گفتنی است این رقابت ها زیر 
نظر فدراسیون جهانی ژیمناســتیک برگزار شد.به گزارش ایسنا، ورزش پارکور در جهان زیر 
نظر فدراســیون جهانی ژیمناستیک مســابقات خود را دنبال می کند. این در حالی است که 

به تازگی در ایران، فعالیت پارکور زیر نظر فدراسیون انجمن های ورزشی دنبال می شود.
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رهبرمعظم انقلاب اسلامی 

پایان جنگ و قبول قطعنامه، مبتنی بر عقلانیت و تدبیر بود
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح امروز )دوشنبه( در ارتباط 
تصویری با مراســم تکریم و تجلیل از پیشکسوتان دفاع 
مقدس و مقاومت، با اشــاره به پیروزی درخشان و واضح 
ملت ایــران در دفاع مقدس گفتند: ایــن واقعیت، نتیجه 
رهبری و فرماندهی شــگفت انگیز امــام خمینی، حضور 
همه جانبه قشــرهای مختلف مردم و اقدامات و ابتکارات 
عقلایی مدافعان اســلام و انقلاب در این حماسه تاریخی 
بود که باید مراقب تلاش دشمنان در تحریف واقعیات این 

قطعه از هویت برجسته ایرانیان باشیم.
رهبر انقلاب همچنین با ابراز تأســف شدید از جان باختن 
روزانه حدود 150 نفر بر اثر کرونا، مردم را به رعایت کامل 

و مستمر دستورالعمل های بهداشتی فراخواندند.
فرمانده کل قوا، تکریم و تجلیل از پیشکسوتان و رزمندگان 
دفاع مقدس را وظیفه حتمیِ ملی و توصیه مؤکد اســلام 
خواندند و افزودند: بــرای درک عظمت کار این عزیزان و 
هم رزمان شهیدشــان باید عظمت میــدان دفاع مقدس و 
چرایی و چگونگی این قطعه مهم از تاریخ ایران را به خوبی 

درک و فهم کرد.
ایشــان صدام جاه طلب را تنها ابزاری در دست قدرت های 
بزرگ به ویژه آمریکا برشمردند و افزودند: طرف های اصلی 
نبــرد با ملت ایران یعنی »آمریکای ضربه خورده از انقلاب 
اســلامی، قدرت های نگران از ظهــور یک هویت جدید 
اسلامی- ایرانی در منطقه، ناتو و کشورهای اروپای غربی و 
شرقی«، صدام را به حمله تحریک کردند تا نظام و انقلاب 

اسلامی را در هم بکوبند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به انتشار اسناد توافق های 
آمریکا و صدام قبل از آغاز جنگ افزودند: در طول سال های 
جنگ نیز کمک های نظامــی، اطلاعاتی و مالی غرب و 
شــرق به رژیم بعثی از طریق امارات، کویت، عربستان و 

دیگر مسیرها ادامه داشت.
رهبر انقلاب علاوه بر تحریک دشمنان، اوضاع داخلی ایران 
را نیز در تشــجیع صدام به حمله، مؤثر دانستند و افزودند: 
وضع نامناســب ارتش از لحاظ امکانــات و فرماندهی در 
سال آغاز جنگ، نوپدید بودن سپاه و کمبود شدید امکانات 
دفاعی، واقعیاتی بود که دشمن از آنها اطلاع داشت و همین 

مسائل نیز آن را به آغاز جنگ، بیشتر تحریک کرد.
حضــرت آیت الله خامنه ای پس از تشــریح چگونگی آغاز 
جنگ تحمیلی 8 ســاله به بررسی مستند عوامل و نکات 
مهم دفاع جانانه و پیروزمندانه ملت ایران در مقابل دشمنان 

پرداختند.
ایشــان در این زمینه، رهبری و فرماندهی امام خمینی)ره( 
را از آغاز تا پایان دفاع مقدس بسیار حساس و شگفت انگیز 
برشمردند و افزودند: امام از همان آغاز، ابعاد و حجم واقعی 
کارزار را شناخت و با درایتی اعجاب انگیز اعلام کرد که این 
جنگ، نبرد دو کشور همسایه نیست بلکه دشمنان انقلاب 
اسلامی و ملت ایران در پشت صدام در مقابل نظام اسلامی 

صف آرایی کرده اند.

رهبر انقــلاب، آوردن ملــت به صحنه دفــاع مقدس را 
تشخیص حیاتی امام راحل عظیم الشأن دانستند و افزودند: 
امام با درک عمیق خود، مانند اصل انقلاب، ملت را به وسط 
میــدان کارزار همه جانبه آورد چرا که فهمید صرف حضور 

نیروهای مسلح نمی تواند مسئله را حل کند.
ایشــان، شــخصیت  بی نظیر، نفوذ معنــوی، صداقت و 
معصومیت در بیــان حقایق و واقعیات و نــگاه تیزبین را 
از دیگر ویژگی های فرماندهی امام در هشــت سال دفاع 
مقدس برشــمردند و افزودند: امام با قاطعیتی فوق العاده و 
بی نظیر، فرمان می داد و کارها را به پیش می برد که تأکید 
بر شکست حصر آبادان و آزادسازی خرمشهر و سوسنگرد از 

نمونه های این قاطعیت عجیب است.
ایشان موضع گیری های هوشــمندانه به اقتضای شرایط 
مختلف جنگ را از دیگر ویژگی های امام خواندند و با ذکر 
نمونه هایی افزودند: دادن روحیه به ملت و تحقیر دشمن در 
هنــگام لازم، جلوگیری از آفت مخرّب غرور در پیروزی ها 
و دلگرمــی دادن و تفقد رزمنــدگان در مواقع مورد نیاز از 
جمله روش هایی بــود که این پدر مهربان و مدیر معنوی، 
آگاه و مســلط بر میدان به کار می گرفت و دفاع مقدس را 

هدایت می کرد.
رهبر انقلاب با ابراز تأســف از غفلتی که در نوشــته ها و 
مباحث مربوط به دفاع مقــدس درباره نقش امام خمینی 
وجود دارد، افزودند: باید در این زمینه کار جدی و گسترده 

انجام شود.
ایشــان ســپس با تأکید بر مراقبت از تلاش دشمن برای 
تحریف واقعیات دفاع مقــدس، به بیان نکاتی درباره ابعاد 

شگرف و عظیم این پدیده پرداختند.
»پیروزی درخشان و روشن ملت ایران در جنگ تحمیلی« 
نخستین نکته ای بود که حضرت آیت الله خامنه ای به آن 
اشاره کردند و گفتند: هدف دشمن از به راه انداختن جنگ، 
ساقط کردن نظام اسلامی، سلطه مجدد بر ایران و تجزیه 
کشــور بود اما یک وجب از خاک ایران را نتوانستند اشغال 
کنند و یک قدم هم نتوانســتند جمهوری اسلامی و ملت 

ایران را به عقب برانند.
ایشــان با اشــاره به شکســت های مداوم ایران در جنگ 
هــای یکی دو قرن اخیــر در دوره قاجار و در دوره پهلوی 
و تحقیر ســران ایران در آن دوران، افزودند: ملت ایران در 
دفاع مقدس توانست در مقابل قدرت های شرق و غرب و 
کشورهای وابسته به آنها بایستد و با سربلندی پیروز شود 
و بر همین اســاس این دفاع پیروزمندانه، بخشی از هویت 

ملی ایران است.

رهبرانقلاب اســلامی در نکته بعدی، دفــاع مقدس را از 
ابتدا تا انتها یکی از »عقلانی ترین و مدبرانه ترین حرکات 
ملت ایران« برشمردند و گفتند: برخی ها تلاش دارند تا با 
اســتناد به خطایی که در یک جمعی صورت گرفته، دفاع 
مقدس را به بی تدبیری متهــم کنند، درحالی که این دفاع 
از همان شروع کار یعنی همکاری ارتش و سپاه و انتخاب 
تاکتیک های مبتکرانه و شجاعانه و انجام اقدامات بزرگ و 
شــگفت آور در عملیات ها تا پایان جنگ و قبول قطعنامه، 

همه مبتنی بر عقلانیت و تدبیر بود.
»شــکل گرفتن یک مدل جدیــد از حضور مردمی و بروز 
استعدادها در دفاع مقدس« سومین نکته ای بود که حضرت 
آیت الله خامنه ای به آن اشــاره کردند و افزودند: این مدل 
بی نظیر و بی سابقه در جهان به گونه ای بود که هر فردی 
اعم از رزمنده 1۴ ســاله تا پیرمرد 70 ساله یا دختر دانش 
آموز دبســتانی و بانوان محترم در پشت جبهه یا پزشک و 
جراح و کشاورز و کارمند و دانشجو و شاعر و انواع قشرها و 
صنوف مختلف، هریک جایگاه خود را در این شبکه عظیم 
مردمی پیدا می کردند و مشغول دفاع و خدمت می شدند.

ایشــان خاطر نشــان کردند: در این مدل گسترده حضور 
مردمی ، اســتعدادهای مهمی ظهور می یافت و به عنوان 
مثال یک جوان روســتایی از کرمان تبدیل به حاج قاسم 
سلیمانی شد، یا یک افسر جوان تبدیل به فرمانده ای مجرب 
و توانا همچون شهید صیاد شیرازی و شهید بابایی شد، و یا 
از یک روزنامه نگار داوطلب در کوران حوادث جبهه، نابغه 

اطلاعاتی مثل شهید باقری ساخته شد.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: امروز هم اگر همت شود 
و نگاه صحیح به مســائل و مردم وجود داشــته باشد، می 

توان از این مدل بی نظیر اســتفاده کرد. البته بحث جنگ 
با بحث اقتصاد متفاوت است ولی صاحبان فکر می توانند 
در بررسی ها و پژوهش های خود، این مدل را به عنوان ابزار 

اقتدار ملی درنظر بگیرند.
حضرت آیت الله خامنه ای نقش آفرینی مردم و گروههای 
مختلف در پشــت جبهــه را بخش دیگــری از این مدل 
عظیم مردمی دانستند و گفتند: کمک های مالی مردمی، 
آذوقه رســانی به جبهه ها، رسیدگی به مجروحان، بدرقه و 
تشییع باشــکوه شهیدان در شهرها، حمایت های فرهنگی 
تبلیغاتی و مقابله با عملیات روانی دشمن، پذیرایی و اسکان 
جنگ زدگان در شهرها، و مقاومت مردم در شهرهایی که 
آماج حملات موشکی رژیم بعث بودند، نمونه هایی از این 

نقش آفرینی ها هستند.
ایشــان بروز عالی ترین فضایل اخلاقی و معنوی و تعالی 
روحی در میان رزمندگان را یکی از فصل های درخشــان 
کتاب قطور دفاع مقدس برشمردند و افزودند: شرح حال هایی 
که از برخی رزمندگان نوشــته شــده، وصیت نامه شهدا، 
فضایل اخلاقی همچون صــدق و صفا، اخلاص، تواضع، 
خدمت به دیگران، ایثار، فداکاری، سحرخیزی ها و عبادت 
های عارفانه، بــی اعتنایی به زیورهای دنیوی و رفتارها و 
حالات مادران در اعزام جوانان خود به جبهه و اســتقبال از 
فرزندان شهیدشــان، همه به برکت اسلام و ایمان عمیق 

دینی بود که در دوران دفاع مقدس تجلی و بروز یافت.
»سرمایه سازی دفاع مقدس برای کشور« نکته بعدی بود 
که رهبر انقلاب اسلامی به آن اشاره کردند و گفتند: یکی 
از این سرمایه ســازی های ارزشمند »امنیت« است که به 
برکت دفاع مقدس به دست آمده زیرا دفاع ملت ایران نشان 

داد که هزینه تعرض و تجاوز به کشــور بســیار بالا است 
و هر متجاوزی با پاســخ کوبنده مواجه می شود، بنابراین 
متجاوز قبل از هر اقدامی تأمل خواهد کرد و آن را به صرفه 

نخواهد دانست.
ایشان »روحیه خودباوری« و »حرکت به سمت نوآوری های 
فنــی و علمی« را یکی دیگر از ســرمایه های دوران دفاع 
مقدس دانســتند و افزودند: در همــان دوران و هنگامی 
که شــهرهای ایران هدف موشک های دشمن بود و هیچ 
کشوری به ما موشک و تجهیزات نمی داد، شهید طهرانی 
مقدم و دوســتان وی، صنایع موشکی را پایه گذاری کردند 
و توانایی کنونی موشکی، نتیجه همان روحیه خودباوری و 

حرکت علمی آن زمان است.
رهبر انقلاب اسلامی، جرأت انجام کارهای به ظاهر نشدنی 
و ارتقای ســرمایه انسانی کشــور را از جمله سرمایه های 
دوران دفاع مقدس برشمردند و گفتند: یک نمونه از سرمایه 
های انسانی دوران دفاع مقدس، شهید سلیمانی بود که در 
عرصه منطقه و دیپلماسی، اقدامات شگفت آوری انجام می 
داد و هنوز ملت ایران از گستره فعالیت های این شهید عزیز 

اطلاع کافی ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای »آشنایی بیشتر ملت ایران با ذات 
و واقعیت تمدن غرب« را از دیگر نکات هشــت سال دفاع 
مقدس دانســتند و افزودند: در تاریخ معاصر ایران عناد و 
خباثت دولت های غربی در حق ملت ایران چندبار آشــکار 
شــده اما این دولت ها با حمایت کامل از حکومت فاســد، 
ضد بشــری و دیکتاتوری صدام، ادعاهای حقوق بشری و 
انســانی خود را عملًا لگدمال کردند و ماهیت خود را بروز 
دادند که این شناخت عمیق  خیلی مهم است و باید در همه 

تصمیمات ما نقش داشته باشد.
ایشــان، »بروز توانایی ها و ظرفیت های ملت ایران برای 
جهانیــان« را از دیگــر نکات تأمل برانگیــز دفاع مقدس 
برشمردند و افزودند: دفاع مقدس در اوج حملات رسانه ای 
دشمنان ایران، خود به یک »رسانه ی رسا و صدای بلند« 
تبدیل شــد و با نشــان دادن شــجاعت، وحدت، همت و 
مقاومت ملی ایرانیان، برای ایــن ملت در جهان ارزش و 

وجهه درست کرد.
رهبر انقلاب اســلامی دفــاع مقــدس را تابلویی عظیم 
و درخشــان در پیش روی ملت ایــران خواندند و افزودند: 
جنگ پدیده ای ســهمگین و خشن است اما با وجود همه 
مشــکلات و ضایعات آن، دفاع مقــدس برای ملت ایران 
برکات، بشارت ها، پیشرفت ها و طراوت هایی به ارمغان آورد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای ادبیات جهــاد در قرآن را 

بشــارت آمیز و در نفی ترس و اندوه دانستند و گفتند: نظیر 
همین ادبیات دربــاره مقاومت وجــود دارد و قرآن تأکید 
می کند اگر استقامت کنید، ترس و اندوه که دو آفت بزرگ 

برای یک ملت است، از شما برداشته خواهد شد.
ایشان کارهای انجام شــده در خصوص دفاع مقدس را با 
ارزش اما کم دانستند و خاطرنشان کردند: هر چه از زمان 
دفاع مقدس دورتر می شــویم باید به معرفت آن نزدیک تر 

شویم چراکه دستهای تحریفگر در کمین هستند.
رهبر انقلاب اسلامی، ادبیات دفاع مقدس را به سرچشمه ای 
جوشان تشــبیه کردند و با تأکید بر تولید متون فاخر ادبی 
به عنوان منابع غنی برای خلق آثار هنری و همچنین لزوم 
شــخصیت پردازی از شــهیدان و رزمندگان جنگ گفتند: 
موضوع یادواره های دفاع مقدس نیز مســئله مهم دیگری 
اســت که از ایجاد فاصله نسلی در مقوله جهاد و مقاومت 

جلوگیری می کند.
حضــرت آیت الله خامنــه ای، مدافعان حــرم را نمونه ای 
درخشــان از تداوم برکات دفاع مقدس و اســتمرار روحیه 
جهاد در نســل جدید برشمردند و افزودند: حضور همزمان 
رزمندگانی از ملیت های مختلفِ ایرانی، ســوری، عراقی، 
لبنانی و افغانســتانی در صف واحد از حقایق و پدیده های 

حیرت انگیز زمان ما است.
رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان با تقدیر 
از تلاشــهای فداکارانه و دائمی کادر درمان و مسئولان در 
مقابله با کرونا، از فوت روزانه 150 تا 170 نفر از هموطنان 
در اثر کرونا ابراز تأســف کردند و افزودند: علاج این واقعه 
تأســف بار به دســت خود مردم و در گروی رعایت اصول 
بهداشــتی مثل فاصله گذاری، استفاده از ماسک و شستن 

دستها است.
حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص مســئله اربعین نیز 
گفتند: ملت ایران عاشق امام حسین و زیارت اربعین هستند 
امــا قضیه راهپیمایی اربعین صرفــاً متوقف به صلاحدید 
مسئولان ستاد ملی مقابله با کرونا است که تاکنون با انجام 

آن مخالفت کرده اند، بنابراین همه باید تابع وتسلیم باشند.
ایشــان با انتقاد از حضور برخی افراد در مرزها برای اظهار 
ارادت به امام حسین)ع(، گفتند: اظهار ارادت باید از منازل 
انجام شــود همچنانکــه در روز اربعین چنــد زیارت وارد 
اســت و مردم می توانند با خواندن آنها، به پیشگاه حضرت 
سیدالشهداء)ع( شکوه کنند که ما آرزوی حضور داشتیم اما 
با این وضع مقدور نشــد تا ان شاءالله آن حضرت عنایت و 

کمکی بفرمایند.
پیش از ســخنان فرمانده کل قوا، سرلشکر باقری رئیس 
ســتاد کل نیروهای مســلح با بیان گزارشی از برنامه ها و 
فعالیت های انجام شده در زمینه حفظ و ترویج فرهنگ، آثار 
و ارزش هــای دفاع مقدس گفت: وظیفه ما اســت که آن 
دوران زرین و نقطه نورانی در کشــور را زنده نگه داریم و 
با پاســداری از آن اجازه ندهیم دوران سراسر افتخار دفاع 

مقدس، تحریف و به فراموشی سپرده شود.


